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# Ingekomen reacties Reactie gemeente Aanpassing 
warmtevisie?

Tekstuele aanpassing

1 LS

Zevenaar,  wil aardgas  vrij. Wie draait er op voor de kosten ? 

Graag een duidelijk antwoord, waar ik wat aan heb.

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden. 

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.

2 Hallo, 

Ik lees weinig over kosten, wie gaat dit allemal betalen en wat als 
het collectief een andere oplossing wil dan ik of jij? 

Mvg

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden. 

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Collectief versus individuele oplossingen
Naast het collectieve spoor waarbij collectieve voorzieningen worden aangelegd op wijk of stadsniveau, is daarnaast 
keuzevrijheid voor inwoners om te bepalen welke maatregelen zij in hun woning willen nemen. Het kan zo zijn dat 
hier andere kosten aan verbonden zullen zijn.

Nee N.v.t.

3 Beste (emailadres???),

graag zou ik van de gelegenheid gebruik willen maken om bezwaar 
te maken tegen uw plannen. Dit is energieneutraal door de strot 
duwen van de bewoners in zevenaar.
Niets word er gevraagd maar wij als inwoners hebben het maar 
gewoon te doen en mogen er ook nog eens zelf voor betalen! 
Schaam u!
Zelf hoop ik dan ook van harte dat dit het volgende fiasco word van 
de raad van zevenaar en dat u dit over vier jaar bij de verkiezingen 
ook gaat merken! 

Verstuurd vanaf mijn iPhone

Bedankt voor uw e-mail.

Wij begrijpen uw emotie. Echter, het Klimaatakkoord is een landelijk gegeven en daarmee voor alle gemeenten in 
Nederland leidend. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden.

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.

4 Beste mensen,

In de pdf flyer waarin de visie aardgasvrij wordt weergegeven 
vonden wij geen tijdpad terug voor de wijk Roodwilligen. 
Kunt u aangeven wanneer die wijk mogelijk in beeld komt.

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs.

De wijk Roodwilligen valt in de CBS indeling onder de wijk Stegeslag. De CBS indeling is waar wij vanuit gaan, dus 
als Stegeslag aan de beurt is, wordt ook de wijk Roodwilligen meegenomen.

Nee N.v.t.

5 Hartelijk dank voor uw heldere uitleg. Het was wel een dikke pil. 3 
uur lezen.
Niet iedereen zal dit doorspitten, of begrijpen. Tip voor de 
volgende melding;
Maak niet 1 lijvig rapport maar snijd het in hapklare brokken.
Esco’s goed idee. Stadsverwarming ook.
Als ik het een en ander lees slaat me de schik om het hart. Ik ben 70 
en mijn man
75. Hoe betalen we dit want terug verdienen zal er bij ons niet bij 
zijn.
 
We zijn huiseigenaar van een klein huis. Een kleine inkijk;
Onze tuin is 2.50 meter breed, aan alle kanten buren op je lip, en 
zelfs door alle 

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden.

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.
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kliko’s nauwelijks plaats om te zitten. Of wij in de zon of de kliko’s. 
Staan de kliko’s in de zon zitten we tussen de maden. En dan moet 
er ook nog
een warmtepomp aan de muur. Ziet u het voor u?
AOW en een klein pensioen zijn te krap om nu al 
isolatievoorzieningen
te bekostigen. We kunnen er nu net van komen. Gezien het 
bovenstaande maar hopen 
dat we voor de grote verandering het lootje hebben gelegd. 
Dit kunnen we niet meer behappen.
 
U kunt er ook niets aan doen, maar het is denk ik goed om dit 
geluid ook te laten horen. Daarom toch een vriendelijke groet van

6 Geachte aardgasvrij Zevenaar / Energieloket Zevenaar,

Ik woon in Lobith en vind het op zich zelf wel een goed idee om van 
de gas af te gaan, echter dat het door de overheid opgelegd wordt 
niet.

Ik heb zelf even doorgerekend en welke vorm je ook kiest het gaat 
de simpele man heel veel kosten, en vooral de vaste lasten worden 
stukken hogen. Wat door velen niet op te brengen is of later 
helemaal niet meer als je met pension gaat. Zelf moet ik nog 12 
jaar zwoegen en dan is het maar afwachten of het nog bestaat en 
hoeveel je krijgt. Zeker als het bedrag ook nog variabel wordt en 
dan in de zin van naar beneden. 

Dit in tegen stelling tot de vaste lasten en de stijgende energie 
prijzen en belastingen.

Zelf vond ik de volledig elektrische cv met warmtepomp erg 
interessant. De aanschaf is hoog en is nu misschien mogelijk door 
extra hypotheek in te nemen. Dit geeft een lasten verzwaring van 
150,00 per maand. Nu geen probleem later misschien wel.

De energie rekening gaat met 48% omhoog en zou op te brengen 
zijn omdat de gas vervalt. Wel wordt het totaal iets duurder maar 
het zou op te brengen zijn doordat de electra indien de regering dit 
waarmaakt iets daalt.

Echter hiermee ben je er niet. Liander wil ook grof aan jouw 
verdien. De huidige groep is 230VAC / 40Ampere moet verzwaard 
worden naar drie fase 400VAC / 35 Ampère. De electrische CV met 
warmte pomp heeft een vermogen van 9 kW en heeft een 
eindgroep nodig van 3x16Amp. Dit betekend dat de groepenkast 
vervangen moet worden en een zwardere kabel naar de CV moet 
worden gelegd. Dit gaat ongever 2500,00 kosten.

Ook de kabel van Liander is niet geschikt hiervoor en er moet dus 
een nieuwe worden gelegd. Dit kost 280,78 exclusief de kabel en 
eventuele aanvullende voorwaarden.

Echter waar de overheid geen rekening mee heeft gehouden zijn 

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden.

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.
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de periodieke netwerkkosten, kortom de kosten die ieder jaar weer 
terugkomt. Nu voor de standaard aansluiting is dit 252,40 per jaar, 
voor een 3-fase 3x35A is dit 949,24. Dit is een stijging van een 
factor bijna vier dat iedere jaar terug komt.

Ook het verwijderen van de gasmeter en appendage is niet gratis, 
hiervoor moet gauw 687,00 exclusief de aanvullende voorwaarden

Hierdoor is deze oplossing niet op te brengen en is Liander de 
lachende partij die meer gaat verdienen over onze rug met dank 
aan de overheid.

Kan de overheid hier niks aan doen om de periodieke lasten van de 
netwerkbeheerder naar beneden te brengen? De periodieke lasten 
van het gas is op dit moment 191,19. Dus het zou redelijker zijn op 
252,40 + 191,19 = 443,59 te vragen of het liefst minder om een 
extra prikkel te geven om van het gas af te gaan.

(laat ons samen lachen om van het gas af te komen en niet alleen 
Liander en de Energie bedrijven)

O, even iets over mijzelf. Ik ben geen leek op het gebied van 
Energie techniek. Ik ben een electro hardware engineer en ontwerp 
electro technische installatie t.b.v. industriële Automatisering.

7 Hallo,

Het klimaat akkoord wat met 200 landen is afgesloten, geld dit ook 
voor duitsland? Hier krijgen mensen 700 euro subsidie als ze gas 
gaan gebruiken. Vreemd.

Warmte pomt? Er is al een heel project met deze pompen weer 
omgebouwd naar gas omdat deze pompen het niet warm kregen 
in huis. Vreemd.

Warmte pomp, leuke apparaten maar ze maken alleen zoveel 
lawaai. Constant brommend geluid in huis. Vreemd.

Zonnepanelen, er zijn al hele wijken waarvan het energie bedrijf de 
elektriciteit van de panelen niet konden gebruiken?? Vreemd

Zonnepanelen op het dak met die warmte van de afgelopen tijd 
vallen telkens in storing, te warm dus ook geen rendement op je 
investering. Vreemd

Isoleren, waarvan de kosten betalen? huis is bijna vrij van 
hypotheek, kun je op je oude dag je eigen nog even leuk in de 
schulden steken, niemand weet hoe dit betaald moet gaan 
worden. Vreemd

In bv Polen (zijn we geweest) stoken ze nog op kolen, het is toch 
een Europees omarmd plan om wat aan het milieu te doen? Nou 
begin bij de vervuiler (s) vreemd

Vreemd dat er van alles moet gaan moet gebeuren en dat er niets 

Bedankt voor uw reactie en dat u de moeite heeft genomen om de warmtevisie te lezen. Wij stellen dit erg op prijs. 

Wij begrijpen uw irritatie. Echter, het Klimaatakkoord is een landelijk gegeven en daarmee voor alle gemeenten in 
Nederland leidend.

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden.

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.
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goed werkt, warmte pompen, zonnepanelen en dan ook nog 
andere landen die niet zo nauw kijken (duitsland polen bv) een 
auto, met een stekker jaja Wat een systeem.

Vreemd dat er niet eerst een goed betaalbaar systeem komt, een 
systeem dat werkt en niet nu mensen de stuipen op het lijf jaagt 
met voornemens om straks het hele huis verbouwd moet worden.

Loze kreten, paniek zaaien. Vreemd allemaal en wie mag het 
allemaal betalen…..

Word weer tijd dat er een hele ander politieke wind gaat waaien.
8 In uw mededeling in de Zevenaarse post lees ik dat u het belangrijk 

vindt dat de inhoud,  van het warmtevisie ontwerp,  besproken 
wordt met haar inwoners.
Dat is een nobel streven.

Een geadresseerde uitnodiging in april heb ik nooit ontvangen.
Wel een mededeling gezien in de Zevenaar post.
Ik heb redelijk veel mensen gevraagd of ze hier iets vanaf wisten.
Niemand was hier bekend mee.
Op Nextdoor (buurtapp) heb ik een opinie geplaatst hierover.
Ongeveer 48 reacties waarvan 1 positief. Deze inwoner had al 
reeds een warmtepomp.
98% was niet bekend met het warmtevisie concept c.q. ontwerp en 
geeft aan niet van het gas af te  willen.

Graag verneem ik van u hoe groot het inwoners percentage is, die 
u met uw belangrijke  communicatie, heeft bereikt.
Ik ga er vanuit dat dit zeker gemonitord wordt.
Een draagvlak hiervoor creëren lijkt mij op deze manier niet goed 
te lukken.

Wegens afwezigheid in september, kan ik helaas niet aanwezig zijn 
op de informele raadbijeenkomst.
Ik stel het op prijs als dit schrijven op de bijeenkomst kenbaar 
wordt gemaakt. 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Op onze gemeentepagina in Zevenaar Post heeft vanaf begin juli diverse weken een oproep tot reactie gestaan. In 
deze oproep stond een verwijzing naar de warmtevisie en meer informatie op onze website. Op onze website, op de 
gemeentepagina en via social media is aangegeven dat aanvullende vragen gesteld kunnen worden via ons 
emailadres aardgasvrij @zevenaar.nl.

De statistieken van onze website en social media kanalen en de reacties op onze berichten over dit onderwerp laten 
zien dat dit een gevoelig onderwerp betreft. Draagvlak creëren is onontbeerlijk voor dit traject en zal meerdere 
jaren in beslag nemen. 

Wij begrijpen uw emotie. Echter, het Klimaatakkoord is een landelijk gegeven en daarmee voor alle gemeenten in 
Nederland leidend.

Nee N.v.t.

9 Hallo,
Ik heb al jaren zonnepanelen en gebruik een airco als warmtepomp 
om in de herfst en het voorjaar energiezuinig te verwarmen.
Ik ben dus zeker niet afkerig van verandering of tegen milieu 
verbeteringen. Wat me echter verbaasd is dat ik in de voorlichting, 
hier en op de website van gemeente Zevenaar, echter helemaal 
niets over waterstof als alternatief voor aardgas vind. Kan iemand 
mij uitleggen waarom daarna op in wordt gezet? Nu wordt er een 
versnippering aan systeempjes opgezet, allemaal goed bedoeld 
maar door de kleinschaligheid lastig te managen en door deze 
versnippering wordt het gebruik van het bestaande leidingnetwerk 
voor waterstof minder interessant.
De voordelen van waterstof, met als belangrijkste: je kan het 
opslaan, maar ook dat je de bestaande infrastructuur kunt 
gebruiken en met relatief lage kosten voor de gebruiker 
(bestaande apparaten kunnen worden aangepast) om kunt 
schakelen, bieden de nu gekozen oplossingen niet of in veel 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Waterstof is inderdaad één van de mogelijke toekomstige alternatieven om aardgasvrij te worden, maar helaas laat 
deze techniek het de komende jaren nog niet toe om op grote schaal te implementeren. Dit komt door de enorme 
hoeveelheid aan (groene) energie die nodig is voor het produceren van waterstof, als ook de omvangrijke 
investeringen die hieraan verbonden zijn. Er wordt momenteel flink geïnvesteerd in het doorontwikkelen van de 
waterstoftechniek. Wij blijven deze ontwikkelingen uiteraard volgen. Daarbij is het een gegeven dat de opgave om 
Nederland aardgasvrij te maken van dusdanige omvang is, dat wij niet kunnen wachten en aan de slag moeten met 
maatregelen die momenteel voor handen zijn.

Nee N.v.t.
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mindere maten.
Apparaten op grote schaal vervangen is net zo goed milieu 
onvriendelijk.

De vraag concreet: waarom wordt er niet voor hele gemeenten 
gewerkt aan een overschakeling naar waterstof?

10 Geachte heer, mevrouw,
Ik hoor veel nadelen van een warmtepomp en zou dan meer gaan 
voor elektrisch of intra rood. Zelf heb ik al rolluiken geplaatst om 
warmte in de zomer te beperken en voor de winter de kou. Als ik 
lees wat er allemaal moet gebeuren maak ik me zorgen over de 
kosten. Wij als 65+ hebben al meer dan 5 jaar geen indexering 
gehad. Ik maak me dan ook ongerust over wat er gaat/moet 
gebeuren. Dan de ongemakken waar het mee gepaard gaat, de 
meesten kunnen fysiek de ongemakken niet meer aan. 

Ik hoop dat u deze opmerking mee kunt nemen.

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Wat goed dat u zelf al maatregelen heeft getroffen!

Het is momenteel nog een landelijke discussie wie de kosten voor het aardgasvrij maken gaat dragen. Het 
Klimaatakkoord geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en 
warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog geen antwoord op geven. 

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Nee N.v.t.

11 Graag wil ik mijn  mening geven  en vragen stellen

Er wordt nu  al gas in onze bodem gepompt   waarom niet meer ?

Waarom wordt het gas uit Rusland niet ingevoerd ?  

Amerikaans gas wordt per schip toch ook ingevoerd ?

Waarom wordt er niet gesproken over waterstof mogelijkheden 
?  in den haag lopen al auto’s op waterstof
In Groningen zijn ook al voertuigen op  waterstof
In Gelderland lopen ook al bussen op waterstof
Een Gelders bedrijf exporteert waterstofverbrandingscellen naar 
China voor de auto industrie. Moeten de auto’s welke op waterstof 
lopen straks uit China ingevoerd worden omdat Europa er geen 
energie insteekt ?

Waarom wordt er niet gesproken over de nieuwe vorm van kern 
energie ? is reeds in een ver gevorderd stadium.

Voor zo’n groot maatschappelijke impact op onze energie 
voorziening moet je toch alle mogelijkheden op een rei zetten ?

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

In antwoord op uw vragen kunnen wij het volgende antwoorden:

Er wordt nu al gas in onze bodem gepompt waarom niet meer?
Momenteel wordt op enkele locaties in Nederland gas in de grond opgeslagen (reservebuffer) om direct extra gas te 
kunnen leveren, bijvoorbeeld voor als het kouder wordt en de vraag onverwacht snel stijgt. 
Nederland heeft, net als 192 andere landen in 2015, het Klimaatakkoord van Parijs ondertekend. In dit akkoord staat 
dat de opwarming van de aarde beperkt moet blijven tot ruim onder de 2 graden Celcius om de aarde ook voor 
toekomstige generaties leefbaar te houden. Dit is dan niet alleen een opgave van Zevenaar alleen maar een 
landelijke opgave waar alle gemeenten in Nederland uitvoering aan moeten geven. 

Voor wat betreft de warmtetransitie (aardgasvrij) zijn in Nederland zijn er drie belangrijke redenen om te stoppen 
met het gebruik van aardgas:

1. Klimaatverandering (opwarming van de aarde) beperken;
2. De aardbevingen in Groningen ten gevolge van winning van aardgas uit de bodem;
3. Ons aardgas raakt op en wij willen niet afhankelijk zijn van andere landen.

Waarom wordt het gas uit Rusland niet ingevoerd ?  
Gas importeren uit andere landen, bijvoorbeeld uit een land als Rusland, ligt politiek gevoelig. Stel dat een 
onhoudbare situatie ontstaat met het land dat gas levert, en dat land besluit de gaskraan dicht te draaien. Betekent 
dit dat wij onze huizen niet kunnen verwarmen. Door Nederland aardgasvrij te maken, zijn wij onafhankelijk.  

Amerikaans gas wordt per schip toch ook ingevoerd?
Om klimaatverandering tot een minimum te beperken zetten de landen van het klimaatakkoord zich fors in voor het 
reduceren van onder andere CO2 uitstoot en het gebruik van fossiele brandstoffen (waaronder gas). 
Daarnaast exporteert Amerika schaliegas in plaats van aardgas. Schaliegas zal in vloeibare vorm via tankers (die een 
zwaar vervuilend effect hebben) naar Europa moeten worden vervoerd en hier in Ing-installaties geschikt voor de 
markt moeten worden gemaakt. Overigens geldt ook hiervoor dat import van schaliegas politiek gevoelig ligt, net 
als bij import uit bijvoorbeeld Rusland. 

Waarom wordt er niet gesproken over waterstof mogelijkheden ?in den haag lopen al auto’s op waterstof In Groningen 
zijn ook al voertuigen op  waterstof In Gelderland lopen ook al bussen op waterstof Een Gelders bedrijf exporteert 
waterstofverbrandingscellen naar China voor de auto industrie. Moeten de auto’s welke op waterstof lopen straks uit 
China ingevoerd worden omdat Europa er geen energie insteekt ?
Waterstof is inderdaad ook één van de mogelijke toekomstige alternatieven om van het aardgas af te gaan maar 

Nee N.v.t.
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helaas laat deze techniek het voor de komende jaren nog niet toe om op grote schaal te implementeren. Dit 
vanwege de enorme hoeveelheid aan energie die nodig is voor het produceren van waterstof, als ook de 
omvangrijke investeringen die hieraan verbonden zijn.
Er wordt momenteel flink geïnvesteerd in het doorontwikkelen van de waterstoftechniek en wij blijven deze 
ontwikkelingen uiteraard volgen. Daarbij is het een gegeven dat de opgave om Nederland aardgasvrij te maken van 
dusdanige omvang is, dat wij niet kunnen wachten en aan de slag moeten met maatregelen die momenteel voor 
handen zijn. 

Waarom wordt er niet gesproken over de nieuwe vorm van kern energie ? is reeds in een ver gevorderd stadium.
Kernenergie is nog niet uitgesloten, maar de landelijke voorkeur gaat hier vooralsnog niet naar uit. Onder andere 
omdat kernenergie veel gevaarlijker is en er (nog) geen mogelijkheid is voor een schone manier voor de verwerking 
van kernafval.

Voor zo’n groot maatschappelijke impact op onze energie voorziening moet je toch alle mogelijkheden op een rei zetten ?
Hier heeft u helemaal gelijk in en daar proberen wij ook zo goed als mogelijk rekening mee te houden. Dit is de 
reden dat wij de actuele ontwikkelingen in de markt nauwgezet volgen. 

12 Nog even een nabrander, de Gelderse Natuur & Milieu Federatie 
heeft een analyse gemaakt van 4 koploper gemeenten die al een 
warmtevisie hebben gemaakt. Op basis hiervan is een rapport met 
aanbevelingen opgesteld:
https://www.gnmf.nl/nieuws/transitievisies-warmte. Het is mooi te 
zien dat de visie van gemeente Zevenaar heel veel punten al 
meeneemt. Maar ik zie ook nog diverse goede tips die mogelijk 
nog van pas kunnen komen bij het definitief maken van de visie, al 
is het maar om een meer onderbouwde afweging te maken van 
wat je er op dit moment wel en niet in meeneemt.

Dank voor uw toevoeging. We zullen dit rapport met aanbevelingen doornemen en daar waar mogelijk de tips 
meenemen.

Nee

13 Met interesse heb ik de ontwerp-warmtevisie gelezen, maar met 
verbazing kennisgenomen van het ondoordachte besluit van de 
gemeente Zevenaar om deze warmtevisie in een raadsvergadering 
van 27 november as. vast te gaan stellen. Er zijn te veel 
onzekerheden en te grote effecten voor de bevolking om te een 
dergelijk snelle besluitvorming te komen. 
1. Er wordt geconstateerd dat er ten aanzien van de 
warmtevoorziening na het aardgasvrij maken te veel 
onzekerheden zijn, waarop de gemeente geen enkele invloed 
heeft. Het betreft financiële maatregelen en technologische 
ontwikkelingen. Desondanks kiest de gemeente Zevenaar ervoor 
eens flink voor de muziek uit te lopen en alvast te gaan handelen. 
‘Onzekerheden over nieuwe technieken en 
financieringsconstructies’ worden geaccep-teerd, maar dat is 
makkelijk gezegd als de kosten voor een groot deel op de 
[bewoners worden afgewenteld. Op die manier is het makkelijk om 
flexibel te zijn; 
2. Het is volstrekt hoe het individuele en collectieve spoor zich tot 
elkaar gaan verhouden[1]. Zoals het aan het begin van de nota 
staat, lijkt het zeer de vraag of echt sprake is van een individuele 
vrijheden mag worden gevreesd dat het voornamelijk een 
collectief iets gaat worden, waarvoor de beslissing ten stadhuize 
wordt genomen; 
3. Ten aanzien van het warmtenet heb ik me als leek in algemene 
lijn laten informeren door mensen die hiermee dagelijks bezig zijn 
en te horen gekregen dat het op zijn best een tijdelijke oplossing 
kan zijn indien men het gehele gebied op een warmtenet wil 
aansluiten. Ik mag hopen dat de gemeente de technische (on-

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs. Mede naar 
aanleiding van uw opmerkingen is de visie aangepast. Dank voor uw inbreng!

Ad 1 Duidelijkheid over de exacte maatregelen en de exacte kosten zijn pas mogelijk in het proces van de Wijk van 
de Toekomst. Pas dan worden ook de details duidelijk. 

Ad 2 Inwoners houden altijd een vorm van keuzevrijheid. Welk systeem er komt wordt samen met de wijkbewoners 
bepaald in de proces aanpak van de Wijk van de Toekomst.

Ad 3 Er wordt een haalbaarheidsonderzoek naar een warmtenet uitgevoerd waarin de punten zoals u die benoemd 
worden meegenomen.

Ad 4 Met betrekking tot uw zorg over de kosten is het uitgangspunt dat betaalbaarheid, haalbaarheid en 
betrouwbaarheid voor de eindgebruiker voorop staan. Als er aanvullende financiering elders moet komen dan is het 
zaak die aanvullende financiering te vinden om het uitgangspunt ook uit te voeren. We gaan het hoe per wijk 
bekijken, want het is ook afhankelijk van het gekozen systeem. 

Ad 5 In verband met de vertrouwelijkheid van sommige bronnen hebben we ervoor gekozen om de uitkomsten 
alleen op te nemen. De vier criteria hebben in ieder geval wegingsfactoren gekregen en daar komt een score uit die 
leidt tot de prioritering zoals die opgenomen is in de warmtevisie.
Met betrekking tot uw opmerking over het maatschappelijk criterium kan gemeld worden dat nu in sommige 
dorpen al ‘eigen’ initiatieven plaatsvinden om nu ook al de stap naar aardgasvrij/energieneutraal te verkennen. De 
toekomst zal dit verder uitwijzen. 

Ad 6 Wij hebben geprobeerd om dit punt beter in de warmtevisie te verwerken in het eerste hoofdstuk. Duidelijk 
mag zijn dat ook andere sectoren stevig bijdragen moeten leveren. 

Ja Zie in ingekomen reactie:
[1] Dit we nog iets verder 
verhelderen in paragraaf 1.2, 
zonder het plan van aanpak voor 
het bedrijfsleven, mobiliteit etc 
duidelijk aan te geven. Wel kunnen 
we aangeven welke uitstoot die 
onderdelen in zevenaar hebben… 
(Klimaatmonitor) TEKST EN 
AFBEELDINGEN NOG MAKEN

[2] Dit moeten we dus nog wat 
verhelderen. 

https://www.gnmf.nl/nieuws/transitievisies-warmte
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)mogelijkheden eens goed in beeld brengt alvorens een dergelijk 
ingrijpend besluit te nemen. Daarbij mogen de te verwachten 
kosten ook in beeld worden gebracht; 
4. Het financiële plaatje is complex, wordt opgemerkt. Wat mij 
betreft is het financiële plaatsje heel simpel. Ik kan niet inzien dat 
het billijk is dat indien de gemeente een bewoner meedeelt dat hij 
verplicht van het aardgas wordt afgesloten en dat in plaats hiervan 
andere voorzieningen worden ingevoerd om in de warmte- en/of 
energiebehoeften te voorzien, dat een groot deel van de kosten bij 
de bewoner terecht komen. Dat wordt nog schrijnender indien 
huiseigenaren een aanzienlijk hogere kostenpost voorgeschoteld 
krijgen dan huurders, waarvan de kosten geheel of grotendeels 
door de verhuurder voor hun rekening worden genomen. 

Ter verduidelijking: we hebben zo’n 1,5 jaar geleden van Vryleve 
een woning gekocht om onze woonlasten laag te houden. We 
hebben daarbij veel geld geïnvesteerd in het opknappen van de 
woning uit de vijftiger jaren en hebben ook zonnepanelen 
geplaatst uit milieu- en kostenoverwegingen. Ik lees uit de notitie 
dat als huiseigenaar gerekend moet worden met een extra 
uitgaven die kan oplopen tot zo’n € 50.000,-. Mede gezien de in de 
drie vorige punten al genoemde onzekerheden lijkt het me de 
vraag of de gemeente het recht heeft tegen een dergelijke 
lastenverzwaring voor haar burgers. 
Ik vrees voor u dat een stortvloed aan juridische procedures van 
huiseigenaren tot de mogelijkheden behoort. Verder wil ik er 
opmerkzaam op maken dat op moment van koop Vryleve nooit 
heeft gewezen op deze ontwikkeling en de haast van de gemeente 
Zevenaar. 
We hebben nu het gevoel een ‘huis met verborgen gebreken’ te 
hebben gekocht en zoals u weet…. dat mag niet. 
5. Onder 4.3 wordt een wijkprioritering gegeven, waarbij de 
verdeling ondanks de hoeveelheid tekst die eraan wordt besteed 
volstrekt onduidelijk is. Er wordt een viertal technische criteria 
gegeven, maar verder wordt niet onderbouwd dat Lobith en 
Herwen, die na de pilot als eersten aan de beurt zouden moeten 
zijn, er zoveel slechter voorstaan dan Aerdt, De Horst en Ooy (pas 
in 2029) om bovenaan het lijstje te staan. Het lijkt nu willekeur en 
voor de bewoners van Lobith en Herwen dat zij de proefkonijnen 
zijn. 

‘Het maatschappelijke criterium is eveneens van belang’, maar wat 
moet ik me voorstellen bij de toelichting dat bewoners zelf aan de 
slag kunnen gaan om hun wijk of dorp aardgasvrij te maken. Er valt 
wel te voorspellen in welke wijken het wijkproces eerder start door 
eigen initiatieven: in geen enkele wijk en geen enkel dorp. De 
1passage over het maatschappelijk criterium is een lachertje. Maar 
dat wist u ongetwijfeld zelf ook wel. 
6. Alles wat onder 1.1 staat kan volledig worden onderschreven. 
Dat Zevenaar wat sneller wil gaan de rest van Nederland, is een 
mooi streven, maar wellicht wat te ambitieus. Wat erger is dat 
blijkbaar wordt verwacht dat de reductie van CO2 alleen bewerkt 
kan/moet worden door maatregelen te treffen die bewoners zwaar 
treffen. En bedrijven dan? ‘Bedrijven en bedrijventerreinen storten 
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ook CO2 uit [2]. Dit is echter een andere doelgroep die een andere 
aanpak vergt…’ en iets verder ‘ook de uitstoot van CO2 door 
mobiliteit en de landbouw worden via andere sporen dan de 
warmtevisie uitgewerkt’ (par 1.2). Onder par 2.1.2 staat mooie 
grafiekjes over het gemiddeld gasgebruik naar woningtype en het 
totale gasgebruik van woningen. Het zou het echt heel erg nuttig 
zijn geweest indien ook van het bedrijfsleven ter vergelijking 
dergelijke grafieken waren meegenomen. Beter nog: dat het 
terugdringen van het aardgas in een notitie voor zowel woningen 
als bedrijven zou zijn verwoord, inclusief fasering. Ik vrees dat het 
bedrijfsleven, die nog immer grootafnemer en – vervuiler, met 
fluwelen handschoentjes wordt aangepakt, nadat de eerste lasten 
door de bewoners zijn opgehoest. 

Ik ben vanwege verblijf elders in september verhinderd aanwezig 
te zijn bij mogelijke commissie- of raadsvergaderingen, maar 
wordt graag op de hoogte gebracht van uw reactie op mijn 
schrijven en uw vorderingen.

14 Bedankt voor uw reactie. Voor de productie van voldoende 
elektriciteit om daarmee, bijvoorbeeld via warmtepompen, te gaan 
verwarmen is ook heel veel capaciteit nodig met als grote 
probleem dat elektriciteit zich niet bepaald gratis op laat slaan. 
Volgens mij wordt daarom in Arnhem nu ook een waterstof - 
waterstof buffer (proef) centrale aangelegd.
Door nu in te gaan zetten op allerlei verschillende oplossingen, 
warmtepomp lucht, warmtepomp grond, bio gas, etc. ontstaat een 
zeer versnipperd landschap wat het op termijn veel duurder maakt 
om, voor die paar huizen die dan nog over zijn, alsnog over te gaan 
naar waterstof. Daarnaast zijn de nu voorgestelde systemen voor 
de particulier veel duurder dan het ombouwen van een 'normale' 
ketel naar gebruik van H2.

Als vervolg vraag: wordt de vernietiging van bestaande en de 
productie van alle nieuwe apparatuur ook meegenomen in de 
gevolgen voor het milieu?

Ik blijf nu het gevoel houden van het tonen van daadkracht maar 
gebrek aan visie. Juist de omvang hiervan zou moeten dwingen tot 
een goed doordacht plan.

Tot slot vind ik het zeer kwalijk dat dergelijk belangrijke informatie 
naar de burger wordt gecommuniceerd met een klein berichtje in 
het plaatselijke suffertje en zie verder website.
Een grote folder met de mededeling: Zorg ervoor dat u de 
komende tijd minimaal € 10.000,-- reserveert voor de energie 
transitie! Zou correcter zijn

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Met betrekking tot uw opmerking over voldoende elektriciteit heeft u een volledig terecht punt. De Regionale 
Energie Strategieën worden op dit moment geschreven. Deze houden rekening met een toenemend 
elektriciteitsverbruik, dat duurzaam opgewekt moet gaan worden. Immers, het is onze doelstelling in 2040 
energieneutraal te zijn (waaronder aardgasvrij). 

Met betrekking tot de versnippering van de systemen kan worden opmerkt, dat dit misschien een nadelig gevolg 
kan worden. In de maatschappelijke kosten en baten moet die afweging worden gemaakt. Dit gebeurt in ieder geval 
in de wijkaanpak.

De vernietiging van bestaande apparatuur en de productie van de nieuwe apparatuur krijgt geen aandacht in de 
warmtevisie. Mogelijk wordt dit meegenomen in de maatschappelijke kosten/baten. Wel is bewust gekozen voor 
een lange implementatietermijn, zodat zoveel mogelijk kan worden aangesloten bij natuurlijke 
vervangingsmomenten. 

Op onze gemeentepagina in Zevenaar Post heeft vanaf begin juli diverse weken een oproep tot reactie gestaan. In 
deze oproep stond een verwijzing naar de warmtevisie en meer informatie op onze website. Op onze website, op de 
gemeentepagina en via social media is aangegeven dat aanvullende vragen gesteld kunnen worden via ons 
emailadres aardgasvrij @zevenaar.nl.

De statistieken van onze website en social media kanalen en de reacties op onze berichten over dit onderwerp laten 
zien dat dit een gevoelig onderwerp betreft. Draagvlak creëren is onontbeerlijk voor dit traject en zal meerdere 
jaren in beslag nemen. Ons inziens en de ervaringen van andere gemeenten leert ons dat het pas echt onder 
inwoners gaat leven en concreter wordt als de wijkprocessen worden opgestart.

Nee N.v.t.

15 Wij waarderen uw oproep richting de bewoners van de gemeente 
Zevenaar om uiterlijk 15 september 2019 een inhoudelijke reactie 
te geven op uw ontwerp-warmtevisie. Wij zijn zo vrij geweest om 
aan te nemen dat deze oproep ook voor ons van toepassing is. [A]
Wij zijn de drie corporaties werkzaam in uw gemeente, te weten 
Baston Wonen, Vryleve en Plavei. Wij hebben besloten om een 
gezamenlijke zienswijze op te stellen omdat wij dezelfde belangen 
hebben bij een warmtevisie, welke past bij onze doelstellingen en 

Bedankt voor uw gezamenlijke reactie op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs. Op basis van uw 
opmerkingen is de visie aangepast. Dank voor uw inbreng! 

Hieronder onze reactie op uw opmerkingen:

Ad A Uiteraard is deze oproep ook voor u van toepassing. 

Ad B Uw gevoel bij ons gesprek is volledig wederzijds en ook cruciaal om de opgave tot een goed eind te brengen. 

Ja Zie in ingekomen reactie:
[1] p12 toevoegen: ‘Liander is 
onderdeel van Alliander’ 

[2] Algemeen: enthousiaste en 
positief toon door voeren bij 
eindredactie.
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waaraan wij kunnen bijdragen om deze visie ook ten uitvoer te 
brengen. 
Op 6 september 2019 hebben wij (anoniem gemaakt) gesproken 
over de concept warmtevisie. Wij hebben dat gesprek als prettig en 
verhelderend ervaren en, gezien de omvang en impact van dit 
vraagstuk, waarderen wij de gemaakte afspraak om elkaar nog 
beter op te zoeken en te betrekken. [B}
Uiteindelijk gaat het ons om maar een zaak: de verduurzaming van 
Zevenaar en daarmee onze bijdrage te leveren aan de landelijke en 
mondiale duurzaamheidsopgave. Daarin mag u rekenen op onze 
inzet en rekenen wij ook op die van u. Daarbij is een goede 
warmtevisie in onze ogen een van de cruciale onderleggers die 
richting geeft aan deze uitvoeringsopgave. Wij geven u daarom 
vanuit ons perspectief graag deze zienswijze op uw conceptvisie. 

Algemeen Het doet ons goed om te constateren dat u nu een 
concept-warmtevisie (verder te noemen ‘uw visie’) heeft 
gerealiseerd. Wij waren deels op de hoogte van uw activiteiten, 
soms werden onze meningen gevraagd. We constateerden samen 
in ons recente overleg op 6 september 2019 dat er wel overleg is 
geweest op ambtelijk niveau, maar nog niet op bestuurlijk niveau. 
Dat vinden we een gemiste kans. We zijn content met uw 
toezegging om eens per kwartaal bestuurlijk af te stemmen over 
diverse duurzaamheidsthema’s. [C]

Uw visie is makkelijk leesbaar en in een begrijpelijke taal 
geschreven. In uw visie geeft u overzichtelijk weer hoe de 
woningvoorraad in elkaar zit, wie u ziet als stakeholders (met het 
gevaar dat u belangrijke stakeholders als bijvoorbeeld Alliander 
mist)[1] en uit welke mogelijkheden gekozen kan worden om uw 
visie te realiseren [D]. Wat dat betreft een mooi naslagwerk. Wel 
missen wij in de manier waarop het is verwoord, de bevlogenheid 
met het onderwerp. Het straalt meer uit dat het moet, in plaats van 
de eigen wens tot realisatie. U vertelde ons in ons gesprek dat het 
opstellen van een warmtevisie inderdaad iets is wat is opgelegd en 
dat ook het huidige bezuinigingsvraagstuk u parten speelt. Dat 
snappen we, maar wat ons betreft kan dat hand in hand gaan met 
doorklinkende passie en bevlogenheid op dit thema. Dat zou ook 
logisch zijn gezien de door u gewenste versnelling en de noodzaak 
om zowel burgers als netwerkpartners in (een versnelde) beweging 
te brengen. [2] [E]
Uw visie heeft, na het volledig lezen daarvan, bij ons diverse vragen 
opgeroepen en was voor ons 
ook aanleiding om enkele kanttekeningen te plaatsen. Deze willen 
we graag met u delen. 

Onze vragen en kanttekeningen op het ‘ontwerp warmtevisie 
Zevenaar’ 
Uw visie 
Wij willen benadrukken dat het uw visie is. Dat u ons noemt als 
zijnde één van de stakeholders doet ons goed en verbaast ons niet. 
Dat u ons wilt betrekken en gebruiken als vliegwiel en aanjager 
begrijpen wij, maar het gaat te ver om in uw visie de zinsnede op te 
nemen: “de corporaties zien een belangrijke rol weggelegd voor 
hen als aanjager van de warmtetransitie in bepaalde wijken in het 

Fijn dat u daar hetzelfde over denkt. 

Ad C We maken zo spoedig mogelijk de vervolgafspraken concreet maken omdat agenda’s snel vollopen. 

Ad D Liander is onderdeel van Alliander en zij hebben te kennen gegeven ook die belangen te behartigen. Wel is de 
tekst hier nog iets op aangepast om misverstanden te voorkomen. 

Ad E Bij de eindredactie hebben we hier nog eens kritisch naar gekeken om een enthousiastere toon aan te slaan. 
Hopelijk sorteert dit in het door uw aangegeven effect. 

Ad F We hebben de betreffende zinsnede verwijderd. 

Ad G Hierover is meermaals gesproken. De uitkomst is dat het belangrijk is om nu te starten met het proces naar 
aardgasvrij. 

Ad H Wij hebben er voor gekozen om dit op wijkniveau te bepalen. Dit wordt samen met bewoners vormgegeven.

Ad I In de wijkaanpak zit dit onderdeel verweven, dit is de kern. Dit wordt samen met bewoners vormgegeven. In de 
uitgangspunten staat de betaalbaarheid benoemd, dus we moeten daar mogelijk ook actie op ondernemen. Dat 
doen we aan de hand van de concrete wijkplannen waarin exact duidelijk wordt over welke kosten we het hebben. 
Zo werkt het nu ook met de pilots op landelijk niveau. 

Ad J De acties op korte en middellange termijn horen niet thuis in een meerjarenvisie. Wel kunnen we u hier apart 
over informeren. Streven voor de tweede fase van het haalbaarheidsonderzoek is om dit eind 2019 gereed te 
hebben. Baston Wonen wordt hierbij direct in het onderzoek betrokken.

Ad K U doelt hierbij op het Liemerse onderzoek naar warmtebronnen en warmtenetten vanuit de Groene Allianties. 
Dit onderzoek is nagenoeg gereed, zoals wij hebben begrepen. Plavei was een van de opdrachtgevers, dus zij 
kunnen daar meer informatie over geven. 

Ad L Het onderzoek naar het warmtenet richt zich vooral op de kern Zevenaar. Hiervoor is eind 2019 duidelijk of het 
zin heeft om de daadwerkelijke voorbereidingen te treffen. Voor het overige kan alleen het tijdpad van de 
wijkaanpak worden aangegeven. 

Ad M De planning van de warmtevisie wordt regelmatig geactualiseerd. Hierin kunnen wijzigingen en aanvullingen 
van uw planning groot onderhoud worden meegenomen. 

Ad N Deze risico’s zijn bekend. Op dit moment kunnen we daar nog geen helderheid over verschaffen. Wel proberen 
we die informatie spoedig op tafel te krijgen. De keuzevrijheid voor de inwoners is niet of ze van het aardgas af 
gaan, maar er is wel degelijk een keuze over de manier waarop ze van het aardgas af gaan. 

Ad O Dit punt hebben we voor een deel aangepast in de warmtevisie. Daar waar het kan ondersteunen zou het mooi 
zijn.

Ad P Deze visie is mede input voor de inbreng in de Regionale Energie Strategieën. 

Ad Q Ons inziens hoeft dit niet in de warmtevisie geformuleerd te worden. Wel kunnen we dit als een van de 
onderwerpen bespreken op ambtelijk en bestuurlijk niveau. 

Ad R Wij zijn heel content met uw aanbod om de communicatie in goede wederzijdse afstemming te willen 
organiseren.

Ad S Met deze insteek, die ook van onze kant geldt, moet het mogelijk zijn om concrete stappen richting een 
aardgasvrij Zevenaar te zetten. 

[3] §2.4: de corporaties zien een 
belangrijke rol weggelegd voor 
hen als aanjager van de 
warmtetransitie in bepaalde 
wijken in het huursegment”,  is 
verwijderd.

[4] § 1.2 is aangepast 

“De warmtetransitievisie geeft 
inzicht in de transitie naar het 
aardgasvrij worden gebouwde 
omgeving van Zevenaar. Hierbij 
wordt de aandacht gelegd op 
woningen, maatschappelijk 
vastgoed en bedrijven per 
wijk/dorp. In hoofdstuk 4 wordt 
de wijkgerichte aanpak verder 
uitgewerkt. In het klimaat en 
Energieakkoord omvat dit de 
tafel bebouwde omgeving. 

En bedrijven dan?

In de onderstaande infografic van 
de NVDE staan de doelstellingen 
voor 2030 voor alle tafels uit het 
klimaat en energieakkoord. De 
Warmtetransitievisie gaat vooral 
in op de gebouwde omgeving, 
maar ook het opwekken van 
duurzame elektriciteit is heel 
belangrijk. Dit wordt echter 
opgepakt in de regionale 
energiestrategieën (RES). De RES 
gaat over de gebouwde 
omgeving voor wat betreft 
warmtetransitie en Duurzame 
energie opwek (elektricititeit). In 
de RES is nadrukkelijk ook al 
rekening gehouden dat er een 
extra vraag komt van elektriciteit 
vanuit bijvoorbeeld mobiliteit 
met de elektrische auto’s of 
woningen die aangesloten 
worden op een warmtepomp. 
Ook de industrie en de bedrijven 
zullen een stevige bijdrage in de 
CO2-reductie moeten leveren net 



11-10-2019 10 van 25

# Ingekomen reacties Reactie gemeente Aanpassing 
warmtevisie?

Tekstuele aanpassing

huursegment”, onder paragraaf 2.4. [3] Als wij dat zo zien, zullen 
we een dergelijke zinsnede zeker opnemen in onze eigen visies of 
ondernemingsplannen. In ons gesprek onderschreef u dit 
standpunt en heeft u toegezegd dit in de warmtevisie duidelijker te 
formuleren. 
[F]

In 2040 energieneutraal 
In uw visie geeft u duidelijk aan dat u versneld energieneutraal wilt 
zijn en wel in 2040. Het is u bekend dat wij als corporaties ook het 
streven hebben om al ons bezit energieneutraal te krijgen, maar 
dat wij daarvoor een langer tijdspad hebben gekozen die doorloopt 
tot 2050. In de ‘Raamovereenkomst Prestatieafspraken 2020 – 
2024’ die wij met elkaar hebben ondertekend is dit in hoofdstuk 5, 
afspraak 10, duidelijk vastgelegd. [G]
Los van de volgordelijkheid in de aanpak van wijken is het ons niet 
duidelijk hoe u daadwerkelijk uw doelstelling denkt te realiseren. 
Weliswaar geeft u een opsomming van allerlei mogelijkheden, 
maar welke daarvan uw voorkeur geniet, welke richting u uit wilt, 
welke scenario’s u mogelijk acht, vinden wij niet terug in uw visie. 
Dit geeft ons weinig houvast. Sterker nog, dit zou naar onze 
mening niet alleen vertragend kunnen werken (hierbij denken we 
met name aan de individuele huizenbezitters) maar kan ongewild 
ook leiden tot uitsluiting van mogelijkheden. [H]
Tot 2040 is nog maar 20 jaar. Wij zijn benieuwd hoe u denkt de 
huizenbezitters tijdig te bewegen tot het doen van de benodigde 
investeringen en de wijze waarop u van plan bent dit te stimuleren. 
Behalve het benoemen van een mogelijkheid als het verstrekken 
van een lening, lezen we hier niets over. Ook niet wat u 
daadwerkelijk als instrument van plan bent in te zetten. [I]

Collectieve voorzieningen 
Een mogelijkheid die u noemt als collectieve voorziening is het 
warmtenet. U geeft in uw visie niet aan waar uw voorkeur naar uit 
gaat of wat de looproute is om de haalbaarheid en wenselijkheid 
van een warmtenet te onderzoeken. Wij denken dat het belangrijk 
is om op korte termijn over deze mogelijkheid meer duidelijkheid 
te verschaffen. In ons gesprek gaf u aan het onderzoek naar een 
warmtenet niet zoals eerder gecommuniceerd, uit te stellen maar 
te zijn gestart. [J] Daar zijn wij blij mee. Tevens kwam het lopend 
onderzoek naar andere (collectieve) mogelijkheden aan bod. Ook 
daarover lezen wij weinig terug in uw visie. [K]

Dat hiervoor nog het nodige uitgezocht dient te worden, is ons 
duidelijk. Maar zoals we reeds hebben aangegeven is het snel 
verkrijgen van duidelijkheid over deze vraagstukken van essentieel 
belang. Wij, als corporaties, gaan verder en kunnen niet wachten 
gezien onze doelstelling: het jaar 2050. Een duidelijk tijdspad in uw 
visie om die duidelijkheid te verkrijgen zou al een eerste stap zijn. 
[L]
 
Wijkprioritering 
In uw visie geeft u aan dat u op basis van het technische en het 
maatschappelijke criterium bent gekomen tot de door u 
weergegeven prioritering. Wij waren verrast te lezen dat u bij het 

als de landbouw. De opgaaf om 
55% CO2 in Nederland te 
reduceren treft dus heel 
Nederland. Hiervoor lopen veel 
meer processen dan alleen de 
warmtetransitie.”

Figuur 1: Samenhang tafels 
klimaat en energieakkoord 
(landelijk) [bron ministerie van 
EZK, 2018]

Het is belangrijk om zorg te 
dragen voor een integrale 
aanpak, zonder dat alles aan 
elkaar verbonden wordt. Het kan 
dus goed zijn dat de 
verduurzaming van de industrie 
kansen biedt voor het aardgasvrij 
maken van de woningen die in de 
buurt liggen. Zo geldt dat ook 
voor het opwekken van 
elektriciteit. In Zevenaar wordt 
op alle vlakken gewerkt aan CO2 
-reductie. In deze 
warmtetransitievisie wordt vooral 
aandacht gegeven aan de 
gebouwde omgeving, de 
woonwijken. Bedrijven en 
maatschappelijke instellingen die 
in die wijken liggen worden direct 
ook bij het proces naar 
aardgasvrij betrokken. Indien 
wenselijk (door de wijk) worden 
ook omliggende 
bedrijventerreinen meegenomen 
als daar kansen voor 
oplossingsrichtingen liggen. Dit is 
echter niet direct het 
uitgangspunt. In ieder geval mag 
duidelijk zijn dat Zevenaar niet 
alleen staat in de opgave, want 
het is een landelijke opgave en 
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technische criterium rekening gehouden heeft met het 
grootschalig onderhoud van de woningcorporatie, van ons dus. 
Verrast, omdat wij tot nu toe niet het beeld hebben dat wij op het 
gewenste niveau en met de juiste diepgang plannen hebben 
uitgewisseld en hebben gesproken.  Een uitwisseling die wij, 
trouwens niet alleen vanwege dit onderwerp, wel zinvol achten. In 
ons gesprek vertelde u dat de planning niet in beton gegoten is. 
Het zou goed zijn in uw visie op te nemen hoe u kijkt naar de 
planning en op welke gronden de planning kan worden bijgesteld. 
[M]
Wij ondersteunen een aanpak waarbij bewoners intensief worden 
betrokken bij de te maken keuzes. Tegelijkertijd zien wij in uw 
aanpak ook twee risico’s. Het eerste risico is dat door de gemaakte 
keuzes in de eerste wijken er mogelijk opties voor volgende wijken 
worden uitgesloten. Het tweede risico hangt daarmee samen en is 
dat de bewoners minder keuzevrijheid hebben dan uw visie nu 
doet voorkomen. Het lijkt ons belangrijk om daar helder over te 
zijn. [N]

Synergie 
U heeft er voor gekozen om uw visie te beperken tot de 
woonwijken. Wij vinden dit jammer en dit heeft ons ook verbaasd. 
Het is niet voor niets dat er juist op dit thema 
samenwerkingsverbanden ontstaan tussen vele partijen, zonder 
onderscheid te maken in woonwijk, bedrijventerrein, 
industriegebied of zelfs gemeentegrenzen. Het vinden van 
oplossingen vraagt naar onze mening om een integrale benadering 
en een gezamenlijke aanpak. Hierdoor neemt de kans op het 
behalen van synergievoordelen zeker toe. In ons gesprek heeft u 
toegelicht dat de warmtevisie is opgesteld vanuit het perspectief 
van de (klimaattafel) bebouwde omgeving. We vinden dat een 
logisch vertrekpunt, maar zouden graag ook uw visie op de 
samenhang tussen de vijf thematafels en de mogelijke 
synergievoordelen die daaruit voort kunnen komen teruglezen [4]. 
[O]
Vanuit de VNG wordt aangegeven dat de overheden hun krachten 
moeten bundelen om van de energietransitie een succes te maken. 
Hiertoe worden integrale regionale energie strategieën (RES) 
ontwikkeld. Wij zijn heel benieuwd hoe uw visie zich verhoudt tot 
de RES in onze regio. [5][P]

Projectaanpak 
In uw visie worden geregeld acties genoemd. Hiermee wordt de 
indruk gewekt dat u al een beeld heeft, mogelijk al een 
projectstructuur voor ogen hebt, op welke wijze u de realisatie van 
uw visie organisatorisch wilt realiseren.[6] Wij stellen het op prijs 
wanneer ook dit onderdeel opgenomen wordt in uw visie. [Q]

Communicatie 
Met u zijn wij van mening dat een goede communicatie van groot 
belang is bij het welslagen van uw visie. Maar ook hier geldt dat de 
strategie die u aangeeft uw strategie is en niet, zoals nu wordt 
weergegeven, een gezamenlijke strategie van ook de 
woningcorporaties.[7]  Het gevoerde overleg tussen de diverse 
partijen is onvoldoende geweest om te kunnen spreken van een 

eigenlijk een mondiale opgave. 
Zevenaar wil in ieder geval haar 
verantwoordelijkheid die ze 
vanuit het Rijk heeft gekregen 
oppakken. De gemeente 
Zevenaar wil met de uitvoering 
van de warmtetransitievisie haar 
regisserende taak oppakken en 
concreet invulling geven.”

[5] zie punt 4

[6] aanpassen op pagina 33

[7] aanpassen op pagina 40:

“Om inwoners goed te 
informeren en mee te 
nemen in de komende 
veranderingen, is een 
communicatiestrategie 
opgesteld. 

De strategie geeft richting 
aan de strategische keuzes 
in de communicatie naar 
onze inwoners over wonen 
zonder aardgas voor de 
komende jaren. Het 
beschrijft hoe gemeente 
inwoners van Zevenaar wil 
betrekken. Hierbij wordt 
aansluiting gezocht bij de 
samenwerkingspartners als 
Liander en de 
woningcorporaties.”
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gezamenlijke strategie. In ons gesprek vertelde u dat dit inmiddels 
ook in de communicatiegroep is besproken en bijvoorbeeld logo’s 
van de corporaties worden weggehaald. 
Vanzelfsprekend gaan wij graag met u in overleg over de wijze 
waarop wij over dit onderwerp, al dan niet gezamenlijk, 
communiceren met de bewoners in de gemeente Zevenaar in het 
algemeen en met onze huurders in het bijzonder. [R]

Tot slot 
Wij verwachten dat onze zienswijze u helpt om uw visie verder aan 
te scherpen. Natuurlijk zijn wij bereid om met u het gesprek aan te 
gaan over onze zienswijze en eventuele vragen te beantwoorden 
en/of opmerkingen te verduidelijken. 
Een energieneutraal Zevenaar gaat er komen! De vraag is alleen 
hoe? Daar zetten wij graag (samen met u) onze schouders 
onder![S]

16 Geacht energietransitie team,

U maakt in het ontwerp Warmtevisie en de Infographic een 
onderscheid tussen individuele en collectieve oplossingen.  Er zijn 
diverse redenen te bedenken waarom collectieve oplossingen de 
voorkeur zouden moeten hebben als het gaat om de verwarming 
en heetwatervoorziening voor wijken; denk aan de financiering, de 
afstemming met het beheer van het elektriciteitsnet, planning, 
bijsturing op basis van nieuwe inzichten/technische ontwikkelingen 
etc.

Het lijkt mij daarom verstandig om het mogelijk enthousiasme van 
de burger om nu al te investeren in een individueel systeem te 
temperen; ook om te voorkomen dat het draagvlak voor een 
efficiënter collectief systeem wordt ondergraven.  De gemeente 
zou dat kunnen doen door zich nu al over die voorkeur uit te 
spreken, uiteraard  gesteund door het nodige onderzoek.

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Uw punt is helder, dat is een van de reden waarom we er nu voor kiezen inwoners aan te moedigen hun woning te 
isoleren en nog even te wachten het verwijderen van de CV-ketel. In de wijkaanpak moet duidelijk worden wat het 
alternatief voor aardgas er in die wijk gaat komen. Of misschien wel alternatieven. In de wijkaanpak wordt 
gezamenlijk met de bewoners bekeken wat deze alternatieven zullen zijn.

Nee N.v.t.

17 LS,

Ik zag het bericht in het gemeentenieuws van gemeente Zevenaar. 
Ik dacht dat het nog ver lag, het afstappen van het gas voor 
huishoudens in Nederland.
Ik weet niet precies wat het inhoudt, deze Warmtevisie. Maar ik 
begrijp dat de gemeente(s) in gesprek willen gaan met haar 
inwoners over de manier waarop er van het gas moet worden 
afgestapt. Mijn persoonlijke angst is 'wat gaat dat kosten' en 'hoe 
moet het betaald worden'.
Ik snap dat alles nog in het ontwerpstadium is, en dat hierop geen 
eenduidig antwoord gegeven kan worden op dit moment. Ook 
begrijp ik niet zo goed waarom gas nu 'opeens' zoveel duurder als 
electra is geworden, anders zou ik zeggen 'ik neem electrische 
wandkachel/convectorkachels en een boiler voor het warme water 
en klaar ben ik'.

Hopelijk komt er gauw wat meer duidelijkheid over dit proces.

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Uw persoonlijke angst begrijpen we. Echter, een van onze belangrijkste uitgangspunten is dat het betaalbaar moet 
blijven. 

Het is momenteel nog een landelijke discussie wie de kosten voor het aardgasvrij maken gaat dragen. Het 
Klimaatakkoord geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en 
warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij op dit moment helaas nog niet beantwoorden. 

De prijs van gas wordt nu door middel van extra heffingen verhoogd. Dit gebeurt om alternatieven aantrekkelijk te 
maken. Nu is aardgas nog het goedkoopste alternatief. 

Als uw wijk aan de beurt is om te starten met de Wijk van de Toekomst-aanpak komt er meer duidelijkheid komen 
over uw situatie. We vragen u nog even geduld te hebben.

Nee N.v.t.

18 LS.

Terugkomend van een korte vakantie trof ik vrijdag in de Zevenaar 

Er heeft een goed gesprek plaatsgevonden met reclamant.

Op dinsdag 1 oktober is mondeling terugkoppeling gegeven dat in week 27, 29, 32, 35 en week 37 in de Zevenaar 

Nee N.v.t.
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Post van 11 september  het bericht aan dat "ontwerp warmtevisie" 
is vrij gegeven voor reactie tot 15 september.

Laat ik beleefd blijven. Dat is ongepast.

Natuurlijk hoeven er geen maanden durende inspraaktermijnen te 
zijn, maar deze 4 dagen is ronduit belachelijk en getuigt van een 
zekere minachting naar de burgers van deze gemeente. Daar 
wordt dan nog kort aan toegevoegd dat er mogelijk in september 
nog een informele raadsbijeenkomst zal worden gehouden en dat 
de reacties daaruit zullen worden meegenomen bij de eindversie. 
Dat is dus een totaal verkeerde volgorde.

Natuurlijk is het goed om een dergelijke bijeenkomst te houden in 
aanwezigheid van leden van de gemeenteraad en het college. Daar 
kan dan door de projectleiding verduidelijking gegeven worden en 
vragen beantwoord worden en kunnen de raadsleden ervaren wat 
er zo al leeft. Deze vergadering houden na de sluiting van de 
reactietermijn is dus een totaal verkeerde beslissing omdat de 
belanghebbende burgers niet meer in de gelegenheid zijn hun 
reactie aan te passen aan hetgeen daar besproken wordt. 

Bovendien is de maand september al halverwege en dus is een 
informele raadsvergadering op die termijn niet meer te 
organiseren.

Terugkomend op de notitie. Het is normaal gebruikelijk bij 
inspraak/reacties op bestuurlijke nota's dat in een volgende versie 
wordt aangegeven wat er is gebeurd met de reactie. Vaak gebeurt 
dat is een soort bijlage waar de reacties zijn geanalyseerd en dan 
per punt is aangegeven hoe een en ander wel/niet is verwerkt in de 
nota. Aangezien dat niet is gebeurd moeten de twee versies naast 
elkaar vergeleken worden om te zien wat er is aangepast. Dat is 
een omvangrijke klus die tijd vraagt en die is er officieel niet meer.

Ik behoud mij daarom het recht voor om binnen een termijn van 14 
dagen te reageren.

Post en in week 28 en 37 op FaceBook aandacht is geschonken aan de reactietermijn van de ontwerp 
warmtetransitie visie.

19 Graag geef ik mijn reactie op de warmtevisie zoals gepresenteerd 
in july 2019.

Hiertoe verwijs ik graag naar mijn reactie op de concept 
warmtevisie in de mail van 3 april. En de meegestuurde 
alternatieve warmtevisie. (zie bijlagen)

Er word ook in deze rapportage niet ingegaan op de sociale 
aspecten van de transitie.
Met name in oudere huizen is het waarschijnlijk dat er een flinke 
verbouwing nodig is om volledig elektrisch te gaan koken/ 
verwarmen of om de woning voldoende te isoleren.
Om een voorbeeld te geven: om te zorgen dat ik in mijn huis (van 
1967) elektrisch kan koken zal er een volledig nieuwe stoppenkast 
moeten komen, een nieuwe keuken en zal de muur van de keuken 
en de WC (gedeeltelijk) gesloopt moeten worden.
Ingrijpende verbouwing dus.

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

Naar aanleiding van uw reactie is er meer aandacht gekomen voor de impact van de maatregelen voor de 
inwoner/gebruiker. Mede in het licht dat dit kan leiden tot extra weerstand en vooral ook in het kader van een 
heldere communicatie. Dank voor uw inbreng!

Ja Pagina 27: nieuwe paragraaf 
toevoegen en hoofdstuk 
titel aanpassen:

“ Impact uitvoeren maatregelen 
naar een aardgasvrije woning
De transitie naar 
aardgasvrije woningen 
heeft voor de bewoner een 
stevige impact. Afhankelijk 
van de te maken keuzes 
over het alternatief zullen 
woningen stevig geisoleerd 
moeten worden. Dit is in 
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Een verbouwing staat in de top 3 van de meest stressvolle
gebeurtenissen.(!)

Ik zou graag willen dat de gemeente hier rekening mee houdt. En 
in haar visie aandacht besteed aan de weerstand die een 
ingrijpende verandering kan oproepen.

sommige gevallen een 
kleine ingreep met weinig 
overlast (vloer en 
spouwmuur isolatie), maar 
kan ook een grote impact 
hebben, bijvoorbeeld 
dakisolatie of het plaatsen 
van een nieuwe 
buitenmuur. 

Als er in de woning een 
vloerverwarming aangelegd 
moet worden of of de 
ramen overal vervangen 
worden, zijn dat ingrijpende 
verbouwingen (niet alleen 
de werkzaamheden, maar 
ook het weer netjes 
afwerken). Uit onderzoek is 
naar voren gekomen dat 
verbouwen in de top drie 
van stressvolle situaties 
staat. Het is goed om te 
realiseren dat een 
gedwongen verbouwing kan 
leiden tot weerstand. 
Hiervoor moet nadrukkelijk 
in de uitvoering en 
communicatie aandacht 
zijn. Het omgaan met deze 
weerstand zal hoofdzakelijk 
naar voren komen in de 
wijkaanpak, dus dat is ook 
de plek om hier nadrukkelijk 
aandacht voor te hebben.”

20 Beste dames en heren,

Ik heb uw gehele W-visie doorgenomen en mis in het geheel de 
wijk Roodwilligen van Zevenaar.
Ik denk dat de gedachte is deze wijk op te nemen in wijk Stegeslag. 
Maar dan gaan we appels en peren vergelijken, want wijk 
Stegeslag is gerealiseerd in de
periode 1973-1975 met toen nog een zeer lage isolatie graad.De 
wijk Roodwilligen is gebouwd in 1995-1997 onder een EPS norm, 
waarbij alle huizen ten minste een B-label en meerdere zelfs een A-
label hebben.
Het zal toch niet de bedoeling zijn, dat de in sub 5.2.1 genoemde 
gem. kostenper woning van 41.000,-- euro zonder meer ook 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs.

De wijk Roodwilligen nemen we mee in de wijk Stegeslag. Bij het bepalen van de maatregelen (wat in de aanpak 
Wijk van de Toekomst gebeurt) wordt nadrukkelijk rekening gehouden met de juiste oplossingen. Dat kan voor 
Roodwilligen dus anders zijn dan voor oudere woningen in Stegeslag. 

De financiering kan pas concreter worden als helder is welke alternatieven voor aardgas gerealiseerd gaan worden. 
De cijfers die u noemt, zijn indicatief en algemeen. 

Uw opmerking over het genoemde bedrag in de O-W visie nemen wij voor waar aan. Hier hebben wij helaas weinig 
invloed op.

Nee N.v.t.
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omgeslagen worden voor de woningen van de wijk Roodwilligen?
Er zal voor dit wijk m.i. een losstaande aparte oplossing mogelijk 
zijn, bijv.misschien wel een directe aansluiting op het warmtenet 
van de AVR in Duiven. 
Of het realiseren van een centrale gebouwd warmte pompstation.
(ruimte genoeg in de wijk) Tevens liggen meerdere daken van de 
huizen in dit wijk optimaal voor toepassing van zonnepanelen, 
welke niet alleen gebruikt zouden moeten worden voor eigen 
gebruik, maar ook voor een doorkoppeling voor een maximale 
opbrengst voor de gehele wijk.  
Het geeft wel even te denken dat wij voor de Gem.Zevenaar over 
een bedrag praten van afgerond bijna 1,5 miljard euro (zie blad 36 
van de O-W visie)
Het hele plan valt of staat m.i. met de economische staat van ons 
land voor de eerst komende decennia.

Veel visie en deskundigheid toe gewenst aan onze Gemeenteraad 
van Zevenaar.

21 Geacht college, 
Hierbij maak ik van de gelegenheid gebruik om een zienswijze in te 
dienen op de warmtevisie van de gemeente Zevenaar. Allereerst 
mijn complimenten voor de leesbaarheid van de visie en de 
openheid over de vele onzekerheden over onderwerp, nu en in de 
komende jaren. Toch is de visie op onderdelen te weinig 
doordacht, te gehaast en ontbreken er aspecten die de belangen 
van inwoners van Zevenaar gaan raken, cq. die van Lathum en 
ondergetekende. 
1 Schets beter het landelijk perspectief 
In de warmtevisie wordt te beperkt aandacht besteed aan het 
landelijk en internationaal kader. Aardgasvrij Nederland (en 
Zevenaar) is onderdeel van het klimaatakkoord waarin wordt 
beoogd de stijging van de wereldwijde temperatuur tot staan te 
brengen in 2050. Behalve het aardgasvrij maken zijn er nog tal van 
andere grootschalige maatregelen die worden getroffen om die 
stijging te beperken. Zoals uitstoot van methaan en andere 
broeikasgassen en maatregelen in het vervoer. Dit is verwoord in 
het nationale energie akkoord. Deze uitleg is nu nog onvoldoende 
terug te vinden in de warmtevisie. Dat is wel belangrijk omdat het 
hier gaat om extreem grote investeringen van minimaal 300-400 
miljard euro tot 2050 alleen al in de afkoppeling van het gas. Maak 
duidelijker in woord en beeld wat de landelijke kosten zijn, de 
effecten van deze investeringen, hoe dit leidt tot klimaateffecten 
en vertaal dit naar de situatie in Zevenaar. Maak meer gebruik van 
bestaande factsheets zoals die ook in de klimaattafels zijn 
gebruikt. Ze verduidelijken de boodschap en zorgen voor 
draagvlak. [1]

Figuur. Landelijke emissiecijfers en de bijdrage van bebouwd gebied. 
2 Niet 2040 maar 2050 als ambitie. Koppel de Zevenaarse ambitie 
aan (inter)nationale klimaatambities 
Mijn verzoek is de ambitie om de Gemeente Zevenaar (2040 los 
van het aardgas) los te laten en te verschuiven naar 2050. De focus 
op aardgasvrij in het jaar 2040 is onverantwoord en onrealistisch. 
Het is ook onnodig kijkend naar het landelijk klimaatakkoord en 
internationale afspraken. Het zadelt de burger op met onnodig 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs. Naar 
aanleiding van uw opmerkingen is de visie aangepast. Dank voor uw inbreng.

Hieronder vindt u onze reactie op uw opmerkingen:

Ad 1 Dit hebben we aangepast in de visie.

Ad 2 In het coalitieakkoord is 2040 afgesproken, daar wordt nu niet van afgeweken. Wel realiseren we ons dat het 
een stevige opgave is en we willen nu al beginnen.

Ad3 Er is meer integratie gemaakt met andere sectoren. Al blijft de nadruk van deze visie op de wijkaanpak liggen, 
waarin samen met bewoners concrete invulling wordt gegeven aan de te nemen stappen. 

Ad4 De riscobeheersing achten wij nog geen onderdeel van de visie. Wel zijn er nadrukkelijk risico’s en 
onzekerheden. Dit proberen we in de wijkaanpak nadrukkelijk mee te nemen, want daar wordt de visie vertaald naar 
een concreet project en uitvoering samen met bewoners. 

Ad 5 De wijk van de Toekomst aanpak heeft nadrukkelijk een evaluatie in zich, om vooral de processen in de 
volgende wijken beter te maken. Daar zal de evaluatie dan ook plaatsvinden. Bovendien zal met enige regelmaat 
worden gekeken naar de wijkprioritering. 

Ad 6 Dit knelpunt kan optreden. In de Aanpak van de wijk van de toekomst wordt hier nadrukkelijk aandacht aan 
geschonken. Daar wordt de visie concreet. 

Ad 7 In de wijkaanpak moet dit aspect terugkomen in de afweging. Het gaat immers om maatschappelijke kosten en 
baten. 

Ad 8 De weerstand tegen het afsluiten van leningen is inderdaad een terecht punt. Dit hebben we opgenomen in de 
warmtevisie als zodanig. We houden vooralsnog vast aan het besteedbaar inkomen, omdat de landelijke 
instrumenten daar ook gebaseerd worden. 
Ad 9 De individuele keuzevrijheid is opgenomen in de warmtevisie. Daarnaast geeft u aan dat de lijst met 
maatregelen limitatief is, dat is correct. Er zijn meer alternatieven, maar dit zijn wel de meest gangbare. Overigens 
is het niet de intentie geweest om een volledige lijst met maatregelen op te nemen. De uiteindelijke keuze voor het 
alternatief (de alternatieven) gebeurt in de Wijk van de Toekomst aanpak. 

Ad 10 Er worden geen speerpunten gekozen in de warmtevisie. De daadwerkelijke keuzes liggen op 
dorps/wijkniveau.

Ja Zie in ingekomen reactie:
[1] zie Ingekomen reactie nummer 
15, Tekstuele aanpassing punt 4

[2] zie Ingekomen reactie nummer 
15, Tekstuele aanpassing punt 4

[3] toevoeging in paragraaf 3.3:

“Impact financiering
Later in de visie wordt nog 
aandacht geschonken aan de 
financieringsvormen die ingezet 
kunnen worden voor het 
aardgasvrij maken van 
woningen. Dat er serieuze 
bedragen mee gemoeid kunnen 
zijn is inmiddels wel duidelijk. 
Voor de ondersteuning bij de 
financiering is Zevenaar 
afhankelijk van de landelijke 
instrumenten. De landelijke 
overheid richt zich nu vooral op 
verschillende vormen van 
leningen. Het afsluiten van een 
lening is niet iets waar een 
eigenaar van een woning op zit 
te wachten. Mensen willen niet 
zomaar een (extra) lening 
afsluiten voor de verduurzaming 
van de woning. Mede omdat het 
impact heeft op het verkrijgen 
van andere leningen of gewoon 
om mensen geen schulden 
(lening) willen hebben. Het is dus 
belangrijk om bij de uitvoering, 
waarin specifiek gekeken wordt 
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hoge kosten. Er zijn een paar belangrijke redenen om voor 2050 te 
kiezen: 
• Er is synchronisatie met de (inter)nationale en de 
provinciale doelstellingen, processen, programma’s en subsidies. 
Die zijn allemaal gericht op 2050 en niet op 2040; 
• Het levert ook schaalvoordelen en kostenbesparing op 
vanwege ontwikkelingen in technologie en innovatie. Voordat 
innovaties in massaproductie komen, en goedkoper worden, gaat 
er minimaal 10-20 jaar overheen. Dat zien we in geothermie, 
elektrische auto’s, zonnepanelen etcetera; 
• Waarom Zevenaar voor de dure en hoogst onzekere optie 
van 2040 kiest wordt in de visie niet uitgelegd. Het is bovendien de 
opmaat naar een gering draagvlak. Ik verzoek u dan ook in de visie 
op te nemen dat bij een aardgasvrij Zevenaar in 2040 de risico’s en 
extra kosten tov 2050 door de gemeente worden gedragen; 
• Concreet verzoek ik u de ‘uitrol’ voor Lathum 10 jaar later 
te starten, in 2040, indien de gemeente geen borg wil staan voor 
de extra risico’s en kosten uit voorgaand punt. 

Andere sectoren ontbreken 
In de visie wordt aangegeven dat de maatregelen en ambities voor 
bedrijven in een separaat proces plaatsvinden. Dat is een slechte 
ontwikkeling. Klimaatverandering en afkoppeling van het 
aardgasnet raakt iedereen in de maatschappij en dat vraagt 
daarom ook een integrale en transparante aanpak. Wie doet wat 
en hoeveel? Dit ontbreekt in de visie en is noodzakelijk voor 
voldoende draagvlak. Wat is de opgave voor deze sectoren in de 
gemeente? De landelijke klimaattafels hebben daar wel aandacht 
aan besteed, waardoor voor (vrijwel) alle maatschappelijke partijen 
gelijktijdig duidelijk was wie waarvoor aan de lat staat. Dat creëert 
draagvlak. [2]
Ik verzoek u dan ook op hoofdlijnen de betreffende sectoren aan 
de warmtevisie toe te voegen en hiervoor ook ambities en 
planningen kenbaar te maken. Nu blijven sectoren met een hoge 
CO2 uitstoot en aardgasverbruik teveel buiten beeld. Voor de 
burger is dat geen stimulans om te investeren en is er geen zicht op 
proportionaliteit. 

4 Geen risicobeheersing 
In de visie wordt terecht gewezen op de vele onzekerheden. Ze 
worden in de visie niet vertaald naar risico’s en naar beheersing van 
deze risico’s. Dat leidt onvermijdelijk tot tegenslagen en extra 
lasten, die direct of indirect, bij de inwoners terecht komen. Hetzij 
via investeringen, via verhoging van gemeentelijke, provinciale en 
rijksbelastingen danwel indirect door hogere kosten voor 
producten en diensten. Er moeten momenten worden ingebouwd 
om het proces bij onverantwoorde risico’s te stoppen of te 
vertragen. Tegen de achtergrond van de zeer geringe bijdrage van 
Nederland aan de mondiale reductie van temperatuurstijging is dat 
ook geen halszaak. 
Voorbeelden van risico’s in de periode tot 2050 zijn economische 
recessies, afname van koopkracht en bestedingen, 
pensioenkortingen, kosten in gezondheidszorg etcetera. Maar ook 
de demografie speelt een rol en het ontstaan van piek en 

naar de financiering, hier 
rekening mee te houden. Dit 
leidt tot mogelijke weerstand bij 
de uitvoering van de 
maatregelen. Dus het is ook 
belangrijk om hier helder over te 
communiceren.”
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dalmomenten door verschil in vraag en aanbod. Zevenaar, cq 
Lathum, is een krimpgemeente (-1% tot 2035) waarbij de 
koopkracht zal gaan afnemen en vergrijzing zal toenemen. Ter 
illustratie verwijs ik naar onderstaande grafiek over de groei van 
het BBP in de afgelopen 60 jaar. Die neemt sinds 1960 steeds 
verder af en zal ook in de toekomst afnemen oa door demografie. 
De warmtevisie dient hierop aangepast en een hoofdstuk risico’s 
en risicobeheersing te bevatten. Ik verzoek u deze toe te voegen. 
Als onderdeel van een risicobeheersing zou ik graag zien dat er 
iedere 3 jaar een go no go moment wordt ingebouwd vanwege de 
vele onzekerheden en risico’s. Voor dure investeringen hoort 
vooraf duidelijk te zijn welke kosten en lasten hiermee gemoeid 
zijn. Voorkomen moet worden dat er een situatie ontstaat waarbij 
financiële risico’s direct of indirect op de burger, cq bewoners 
worden afgewenteld. Processen moeten in voorkomende gevallen 
(tijdelijk) stop gezet kunnen worden als betaalbaarheid, techniek 
of draagvlak in de knel komen. Hierin dient de stem van bewoners 
in dorpen/wijken een directe plek te krijgen in de besluitvorming. 
Het zijn immers de leefomgeving en de investeringen van de 
bewoners en niet die van de gemeente zoals de visie ook aangeeft. 
Dat zie ik onvoldoende terug in de visie.

5 Jaarlijkse evaluatie 
Ik verzoek u in de visie op te nemen dat er jaarlijks per wijk/dorp 
een voortgangsrapportage verschijnt waarin, ter lering, ook 
risico’s, successen en mislukte initiatieven staan genoemd. Dat 
verhoogt het draagvlak voor maatregelen. Wat gaat er goed, wat 
gaat fout wat zijn de kosten, de neveneffecten en ervaringen van 
gebruikers (enquête). De uitkomsten hiervan dienen sturend te zijn 
voor het vervolgproces met dien verstande dat ze horen aan te 
sluiten bij de landelijke ontwikkelingen. Dat kan uiteraard twee 
kanten op gaan. Publicatie van een jaarlijkse energiemonitor is 
daar een voorbeeld van. 
6 Elektrificeren vraagt meer tijd 
De ambitie om te elektrificeren houdt nog onvoldoende rekening 
met de energievraag. Recente berichtgeving laat zien dat er een 
groot capaciteitsprobleem in het energienetwerk ontstaat door 
een veel grotere energievraag. De aanschaf van elektrische auto’s 
en warmtepompen verdrievoudigt het elektriciteitsgebruik in een 
woning, waarbij nog niet is meegerekend dat veel huishoudens in 
het buitengebied noodzakelijkerwijs een tweede auto hebben voor 
woon-werkverkeer. Dit is in de visie
onvoldoende meegenomen en kan met zonnepanelen niet worden 
opgevangen. Liander/Stedin zijn logistiek niet in staat zijn, ook niet 
bij versnelde ruimtelijke procedures, om dit netwerk voor heel 
Nederland binnen de genoemde periode op te schalen. Benoem dit 
knelpunt ook in de visie.
7 Ontbreken van effecten op mens en omgeving 
In de visie ontbreken de effecten van maatregelen op de 
volksgezondheid, milieu, landschap, geluid, stank, overlast en 
(brand)veiligheid en de stapeling van deze effecten. Ik verzoek u op 
te nemen dat maatregelen die voortvloeien uit de visie niet mogen 
leiden tot een toename van deze omgevingseffecten tov 
referentiejaar 2015 (klimaatakkoord Parijs). Concreet wil ik u 
voorstellen Lathum geen warmte af te laten nemen van 



11-10-2019 18 van 25

# Ingekomen reacties Reactie gemeente Aanpassing 
warmtevisie?

Tekstuele aanpassing

afvalcentrales (AVR), geen energie uit biovergisters te gebruiken of 
die te bouwen, biomassacentrales te ontwikkelen, zonneparken 
aan te leggen of nieuwe plannen voor windparken in de gemeente 
te realiseren wanneer er alternatieven zijn. Verhoging van 
bestaande windmolens nabij Lathum is ongewenst. Bovendien 
verzoek ik u er op toe te zien dat toekomstige ontwikkelingen geen 
negatieve effecten hebben op het leefmilieu en de 
gezondheidsrisico’s in Lathum. Hierin dienen ook actief 
buurgemeenten te worden betrokken en aangesproken op 
grensoverschrijdende effecten. Specifiek wil ik hier noemen 
capaciteitsvergroting van de AVR. 
De overwegingen daarbij zijn divers. Warmte van afvalcentrales 
veroorzaakt een extra grote vraag naar afval. Dit demotiveert het 
scheiden van afval, veroorzaakt permanente luchtverontreiniging 
in de omgeving, produceert veel chemisch restafval en stimuleert 
de import van afval tbv het rendement. De AVR in Duiven is 
daarmee een gezondheids- en veiligheidsrisico’s voor Lathum en 
de directe omgeving. Het echec bij de Amsterdamse afvalcentrales 
laat ook de economische risico’s zien van dit soort centrales. Bij 
uitval zijn er ook geen terugvalopties. Gasgestookte warmtenetten 
hebben de voorkeur. 
Bij biomassabedrijven treedt regelmaat brand op en stankoverlast. 
We kennen dat vanuit Duiven en andere gemeenten. Dit vraagt 
ook om een permanente aanvoer van biomassa die er regionaal of 
landelijk niet is. Invoer van biomassa is ongewenst. Bij bio-
vergisters is stank voor omwonenden een bekend probleem en 
mogelijk ook explosiegevaar. Voor een rendabele bedrijfsvoering is 
een enorme opschaling van vergisters en biomassacentrales nodig, 
inclusief de gegarandeerde aanvoer van grondstoffen met 
transport. Vanwege de landelijke stikstofproblematiek, ambities 
voor bijvoorbeeld natuurinclusieve landbouw en CO2 opslag in 
bossen, is in de komende decennia in Nederland een aanzienlijke 
reductie van de veestapel, mest en biomassa te verwachten, 
waardoor grondstoffen minder beschikbaar komen en deze 
centrales op voorhand verlieslijdend worden. De ontwikkelingen 
van windmolens tenderen vanwege het rendement naar steeds 
meer (super) grote windmolens op de Noordzee met voldoende 
capaciteit voor alle Nederlandse huishoudens binnen 25 jaar. Ik wil 
u dit meegeven. De huidige generaties warmtepompen 
veroorzaken nog steeds veel overlast door laag-frekwente 
bromtonen. Die kunnen binnen de 40dB te liggen maar 
veroorzaken tot op grote afstand wel hinder door de lage 
frekwentie en dringen via ventilatieroosters tot ver in woningen 
door. Ook blijkt al langer dat zeer goed geïsoleerde woningen 
leiden tot gezondheidsklachten als luchtweg infecties en hitte-
ophoping op zeer warme dagen. Dat leidt weer tot de aanschaf van 
airco’s. De aanleg van zonneparken is ongewenst vanwege de 
negatieve landschappelijke en ecologische waarde. Er is voldoende 
plek op daken van woningen en bedrijven.

8 Energiearmoede en besteedbaar inkomen 
In uw visie geeft u aan dat maximaal 10% van het besteedbaar 
inkomen van een huishouden besteed mag worden aan de 
energietransitie. Het besteedbaar inkomen geeft echter geen 
inzicht in de totale lastendruk van huishoudens. Volgens het Nibud 
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gaat minimaal 50-60% van het besteedbaar inkomen op aan vaste 
lasten die nauwelijks beïnvloedbaar zijn. Daarin zijn veel variabele 
en persoonlijke vaste lasten niet meegenomen. Jaarlijks stijgt het 
percentage vaste lasten nog steeds door kosten voor zorg, 
kinderopvang, inflatie, vergrijzing, pensioenpremies en -kortingen, 
hypotheken en huren, waterschapslasten, kosten voor 
energietransitie (auto’s), doorberekening van klimaatmaatregelen 
door overheden en fabrikanten in belastingen, diensten en 
producten etc. Deze stapeling van oplopende lasten zal over 10 
jaar zeer beperkte ruimte overlaten voor investeringen door 
burgers. Dat geldt al helemaal voor het woningbestand in Lathum, 
waarvan een aanzienlijk deel van de woningen moeilijk te isoleren 
zijn of tegen zeer hoge kosten. De demografische ontwikkelingen 
in Zevenaar, cq Lathum laten een krimpende bevolking zien met 
geringere inkomens over 10 jaar. Tegen deze achtergrond verzoek 
ik u de betreffende passages te herzien en de 10% te vervangen 
door een bedrag dat wordt afgestemd op de totale lastendruk van 
huishoudens. Ik verzoek ook op te nemen in de visie dat de 
gemeente zich inzet voor gebruik van de provinciale “NUON 
gelden” van ca. 4 miljard euro voor het aardgasvrij maken van de 
gemeente. 
Tot slot spreekt u van leningen voor investeringen die naar u meldt 
gemiddeld 37.000 tot bijna 50.000 euro per woning kunnen 
bedragen. Als burger zou ik mij ernstig beknot voelen wanneer ik 
verplicht wordt te investeren en hiervoor een lening zou moeten 
aangaan. Het aangaan van dit soort leningen beperkt de vrijheid en 
mogelijkheden van woningbezitters [3] mogelijk ook om andere 
verplichtingen aan te gaan zoals hypotheken. Financiële 
constructies van welke aard dan ook dienen vooraf uitvoerig 
getoetst op effecten, met een vangnet voor de situatie waarin ze 
onbetaalbaar dreigen te worden. Risico’s daarvoor horen bij de 
(gemeentelijke) overheid te liggen aangezien aardgasvrij 
dwingend wordt opgelegd. 
9 Meer individuele oplossingen gewenst 
Voor kleine dorpen en verspreide bebouwing is vanwege de 
lastiger opgave tot isolatie of verwarming voldoende 
handelingsruimte gewenst. Graag zou ik in de visie ook andere 
individuele oplossingen genoemd willen zien, zoals energiezuinige 
houtkachels, CO2 gecompenseerd propaan etcetera. Aardgasvrij 
hoeft niet te betekenen CO2 vrij omdat uitstoot ook elders op de 
wereld gecompneseerd kan worden. Ik verzoek u deze 
mogelijkheid in de visie op te nemen. De opsomming in de visie is 
nu vrij beperkt. 
10 Kies speerpunten in de visie 
Graag zou ik in de warmtevisie zien dat de gemeente in de visie 
speerpunten formuleert, zodat er duidelijkheid is over de koers van 
de gemeente in de energietransitie. Mijn voorstel is om de 
volgende onderwerpen in de visie als ambitie op te nemen en op 
wijkniveau als vertrekpunt te nemen: 
• • Alle woningen en bedrijfsgebouwen zoveel mogelijk 
voorzien van zonnepanelen en warmteboilers; 
• • Bij de bouw van nieuwe gebouwen de situering 
optimaliseren (daken op zuiden); 
• • Investering in waterstofcentrales en geothermie; 
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• • Sterke voorkeur voor windturbines op zee; 
• • In een zeer ruime zone rond dorpen en bewoning geen 
zonneparken of windmolens. Lathum wordt geen perifeer 
industriedorp en behoudt haar landelijk karakter; 

• Maatregelen met een mens- en omgevingsvriendelijk 
karakter, zonder overlast, hinder of gezondheidsrisico’s voor 
individuele burgers 
• • Maximale keuzevrijheid voor particulieren in en rond 
dorpen en inspraak en zeggenschap in de te nemen maatregelen, 
met veel ruimte voor diversificatie 
• • Voorkeur voor vestiging van bedrijven die energie-arm 
of neutraal zijn en gericht zijn op duurzaamheid en hergebruik 
• • Geen verwijdering van loze leidingen vanwege onnodige 
kosten en mogelijke alternatieven op langere termijn; 
• • Geen beperkingen van de leencapaciteit voor oa 
hypotheken door energieleningen 
• • Goede en frekwente voorlichting over de 
energietransitie met buurtcoaches om bewoners objectief te 
adviseren over duurzaamheid en energietransitie; 
• • Het thema duurzaamheid en regionale kringloop leidend 
te laten zijn, waarvan de energietransitie onderdeel is. Dus geen 
import van biomassa en afval, maar een circulaire 
grondstoffenstroom binnen Nederland; 
• • Verantwoorde beheersing van risico’s en management 
daarvan 
• • Geen private winsten voor collectieve 
energievoorzieningen 
• • Geen bebossing van de Liemers als CO2 compensatie en 
geen CO2 opslag in de bodem. De ruimtelijke kwaliteit van het 
landschap moet geborgd. Een industrieel energielandschap is 
ongewenst. 
• • Schrappen van legeskosten en gemeentelijke 
belastingen indien maatregelen bijdragen aan vermindering van 
CO2 
• • Gratis beschikbaar stellen van gemeentelijke en 
provinciale eigendommen voor de energietransitie tbv Lathum 
• • Hoge mate van zeggenschap van woningeigenaren, wie 
betaalt, die bepaalt. 

Graag verneem ik uw reactie op deze zienswijze en wil ik met u 
delen dat deze visie is besproken met de dorpsraad van Lathum op 
12 september 2019 en door deze wordt ondersteund.

22 Allereerst vinden we de tweede versie van de concept Warmtevisie 
een verbetering ten opzichte van de eerste versie. We zien enkele 
aanpassingen terug waar we blij mee zijn, zoals meer aandacht 
voor de totale samenhang van alle elementen van de 
energietransitie en aandacht voor communicatie. Daarnaast zijn er 
echter wat ons betreft ook nog een paar punten voor verbetering 
vatbaar. 
Ter informatie, onze reactie is geschreven op basis van de 
gezamenlijke input van 5 betrokkenen uit de werkgroep 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie. Wij stellen dat erg op prijs. Een aantal 
van uw opmerkingen heeft geleid tot aanpassing van de warmtevisie. Dank voor uw inbreng!

Hieronder vindt u onze reactie op de door u gemaakte opmerkingen:

De keuzes voor het afwegingskader zijn op dit moment nog niet vastomlijnd. Dit wordt nu mede ontwikkeld in 
Angerlo. Uiteindelijk bepalen de wijkbewoners voor een deel welke punten zij belangrijk vinden. Het moet in ieder 
geval een maatschappelijke kosten-baten afweging worden. Dit kan alleen op wijk/dorpsniveau gebeuren, omdat 
dan pas helder wordt welke alternatieven er komen. Hiermee wordt ook het verdelingsissue dat u aandraagt, 

Ja Zie in ingekomen reactie:
[1] toevoeging in paragraaf 3.3

“Aanzetten tot actie
Binnen de warmtetransitie zijn 
woningeigenaren en gebruikers 
ontzettend belangrijk. Het is dan 
ook essentieel om te realiseren 
dat hier een taakstelling ligt om 
de inwoners uit Zevenaar mee te 
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duurzaamheid en 5 mee-lezers. 
Graag meer inhoud geven aan het feit dat dit stuk een VISIE is die 
de komende jaren handvatten moet bieden voor te maken keuzes 
in de concrete uitwerking door alle betrokken partijen. De visie 
biedt nu een goede weergave van de uitdagingen en een overzicht 
van technieken. We missen echter nog een concrete uitwerking 
van de uitgangspunten die de gemeente nu en in de toekomst wil 
hanteren om regie te voeren over de warmte transitie. 
Belangrijkste punten van aandacht: 
 Welke achterliggende keuzes worden gemaakt met betrekking 
tot afwegingskaders? Bijvoorbeeld het afwegen van economisch 
belang voor ondernemers, sociaal-economisch belang voor 
inwoners, ruimtegebruik, C02 reductie? Welke principes wil de 
gemeente hanteren in het regie voeren en waar doen we het 
uiteindelijk voor? Bijvoorbeeld in 3.5 ‘Eindbeeld na 2040’, het beeld 
van Bureau Overmorgen. De huidige indicatie op basis van kosten 
efficiëntie is een eenzijdige keuze voor het economisch 
perspectief. Als regievoerder zou de gemeente een aantal 
‘spelregels’ kunnen formuleren voor het afwegen van economisch, 
sociaal, klimaat en omgevingsperspectief of belang. 
 Inwoners worden de belangrijkste stakeholder genoemd: 
o Hoe gaat de gemeente zélf zich inrichten op de consequenties 
van dit uitgangspunt? We missen een meer inhoudelijke visie op 
participatie, wederkerigheid in de samenwerking en interactie met 
inwoners. 
o Bijvoorbeeld ten aanzien van de communicatiestrategie komt 
dat nu over als éénrichting verkeer. 
o Het benoemen dat alle partijen ‘betrokken worden’ is te 
vrijblijvend. De verwijzing naar de wijkaanpak uit het Gelders 
Energie Akkoord is onvoldoende; welke uitgangspunten hanteert 
de gemeente zélf? 
o Daarnaast kan de visie op gedrag concreter uitgewerkt worden. 
Hoe gaat de gemeente dit stimuleren? Er kan bijvoorbeeld voor 
alle inwoners nu al gestart worden met bewustwording, 
vertrouwen bouwen en samenwerking stimuleren. [1] Maak 
gebruik van inzichten uit gedrags- en sociale wetenschappen en 
pas zo nodig de regels aan. Is bijvoorbeeld een toename van hout 
gestookte kachels gewenst? Of kan bij nieuwbouw 
energieneutraalheid verplicht worden? 
o Tot slot het verdelingsvraagstuk, dit is een belangrijk punt dat 
om meer concrete uitwerking in de visie vraagt. Nu worden diverse 
bedragen genoemd, maar op basis waarvan worden uiteindelijk 
keuzes rond financiering gemaakt? Zie ‘Achterliggende keuzes’ 
onder vorige punt. 
 Samenwerking van alle betrokken partijen wordt belangrijk 
genoemd. We missen hier een meer concrete visie op welke 
uitgangspunten de gemeente hierbij hanteert. Bijvoorbeeld hoe 
gaat de gemeente om met verschillen tussen stakeholders in 
kennis, middelen, toegang? Hoe gaat de gemeente zélf om met 
initiatieven van inwoners en andere 
stakeholders? Hoe ziet de gemeente de rol van Dorpsplatforms, 
Dorpsraden of energie coöperaties? De gemeente kan in de visie 
de rol uitwerken die zij voor zichzelf ziet: Faciliteren, actief 
stimuleren, verbinden, kennisdelen? Wij denken aan een 

meegenomen. 

Ons inziens is de wijk van de Toekomst aanpak volledig transparant over participatie. Inwonersparticipatie staat 
centraal. 

Naar aanleiding van uw opmerking over de gedragsverandering is de warmtevisie deels aangepast, met name bij het 
uitgebreidere hoofdstuk ‘Impact voor de bewoner’, paragraaf 3.3. De daadwerkelijke communicatie naar inwoners 
wordt opgepakt in de Wijk van de toekomst. 

Ook samenwerking is een belangrijk onderdeel in de Wijk van de Toekomst aanpak. Uw suggesties van 
samenwerkingsvormen kunnen daar zeker een plek krijgen. Daar ligt ook de rol voor de dorps/wijkraden. 

Naar aanleiding van uw opmerking over meer integratie tussen sectoren, is de warmtevisie aangepast. 

Uw reactie over de samenhang tussen lokaal, regionaal en landelijk niveau is getracht helderder weer te geven in de 
warmtvisie. Gegeven blijft dat de RES over de duurzame opwek gaat (en daaraan gerelateerde issues). 

Het verschuiven van de termijn naar 2050 is vooralsnog niet aan de orde. Mocht later blijken dat 2040 niet haalbaar 
is, dan wordt later misschien een heroverweging gemaakt. 

Wat uw opmerking over de terugkoppeling betreft, kan medegedeeld worden dat de warmtevisie mede naar 
aanleiding van uw reactie is aangepast, op een aantal onderdelen. En via deze mail is aan u een terugkoppeling 
gegeven, hopelijk volstaat dat en kunnen we de daadwerkelijke concretisering laten plaatsvinden in de wijkaanpak, 
samen met bewoners.

krijgen in de warmtetransitie. 
Dat het impact heeft voor de 
inwoner is hierboven al 
aangegeven. Belangrijk bij 
gedragsverandering is dat het 
naast het goede gevoel voor het 
klimaat ook ingezet moet 
worden op normatieve 
gedragswaarden. Dit komt meer 
neer op het gedrag dat mensen 
vertonen omdat ze het zelf 
belangrijk vinden. Hiervoor 
wordt een heel landelijke 
campagne opgestart en 
daarnaast zal Zevenaar zelf ook 
in de communicatie wat gaan 
doen. Maar het is meer dan 
informeren en het gaat ook om 
de afzender van de boodschap. 
Onderzoek heeft uitgewezen dat 
gedrag sneller aangepast wordt 
als er voorbeelden zijn binnen de 
‘groep’ waarbinnen mensen zich 
begeven. ‘De groep’ is een lastig 
te definiëren term. Heel concreet 
komt de boodschap dat 
verduurzaming van de woning 
ook een comfortverbetering op 
levert beter over als de 
buurman/vrouw dit zegt dan als 
de gemeente dat zegt. Dat is ook 
de kern waarom er gekozen is 
voor een wijkaanpak (meer in 
hoofdstuk XXXXX). Alleen kan 
niemand deze opgave realiseren, 
maar samen kan het wel lukken. 
De aandacht voor de 
gedragsverandering zal dus 
voornamelijk komen te liggen in 
de wijkprocessen. Hierin worden 
dan ook wijk/dorps-raden 
meegenomen of andere partijen 
die in de wijk een rol spelen. De 
gemeente Zevenaar hoopt dat 
dit ook samen opgepakt kan 
worden met de 
woningbouwcorporaties om te 
laten zien in de wijk dat het ook 
daadwerkelijk kan om van het 
aardgas af te gaan. Zodat er 
voorbeelden ontstaan in de wijk.

Uiteraard wordt daarbij niet uit 
het oog verloren dat ook iets 
gedaan moet worden aan het 
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samenwerkingsdriehoek gemeente-inwoners-uitvoerders, en 
daarin boven dorps leren, overleggen en bewust worden. 
Vroegtijdig betrekken van inwoners én uitvoerders als 
netbeheerder, installateurs en bouwers is van belang om het 
verloop van het proces niet onnodig te belemmeren. 
 Samenhang en verbinding tussen alle elementen van 
verduurzaming. De tweede versie heeft hier al meer aandacht 
voor. 
o Voor bedrijven terreinen is benoemd dat samenhang geborgd 
wordt, maar niet hoe. In onze visie kunnen juist bedrijven gelijk op 
gaan met het aardgasvrij maken van wijken, omdat bedrijfsdaken 
mogelijkheden bieden voor de benodigde extra opwek. [2] 
Daarmee kan het verband tussen warmtetransitie en opwek 
worden gelegd. 
o Een visie op de samenhang tussen lokaal, regionaal, provinciaal 
en landelijk niveau ontbreekt [3]. Bijvoorbeeld ten aanzien van 
certificaten handel rond opgaves voor duurzame opwek en C02 
reductie en ook de RES [4]. Een aardgasvrije gebouwde omgeving 
vraagt om 3x zoveel elektriciteitsopwek. De gemeente Zevenaar 
heeft veel buitengebied. Wij zien het daarbij voor inwoners als 
risico dat een deel van de ‘waarde’ van opwek die mogelijk 
geplaatst gaat worden, wegvloeit naar andere boven lokale 
partijen. Dit kan in de vorm van financiële opbrengsten zijn of in 
certificaten handel rond de opgaves voor opwek en CO2 reductie. 
Onze suggestie is om een prioriteringsladder voor duurzame 
opwek te ontwikkelen, die aangeeft welke opwek op welke manier 
aan wie ten goede komt (zoals: lokale daken voor lokaal gebruik, 
lokaal landgebruik voor opwek 50%( of waarom geen 100%?) 
lokaal eigendom en lokaal economisch terugvloeien). Zo nemen 
gemeente en dorpen hun eigen verantwoordelijkheid t.a.v. het 
opwekken van energie. De zonneladder is hiervan ook een 
voorbeeld. 
 De meningen binnen deze groep zijn verdeeld over de termijn 
waarop de gemeente Zevenaar energieneutraal moet zijn. Al dan 
niet eerder dan de internationale norm van 2050? Er is iets voor te 
zeggen om niet te snel te gaan, en de tijd tot 2050 te benutten om 
de transitie financieel beter haalbaar te maken en in te kunnen 
spelen op nieuwe ontwikkelingen. Anderzijds de urgentie van het 
klimaat zelf, dat niet op ons wacht. En het feit dat diverse 
maatregelen technisch en financieel gezien ook nú al uitgevoerd 
kunnen worden (zoals isoleren en opwekken). Dit soort 
afwegingen zien we in de visie wel terug. Echter, wij zien dit graag 
concreter uitgewerkt naar hoe de gemeente hierin 
verantwoordelijkheid neemt rond bijvoorbeeld transparantie, 
kennisdeling en zorgen dat inwoners en andere partijen over de 
juiste feiten beschikken. Het Liemers Energieloket is een plek, 
maar niet erg bekend. 
 Wat doet de Gemeente met de opgehaalde input op deze visie? 
Komt er een terugkoppeling? En hoe worden de 
werkgroepen/inwoners verder meegenomen proces rond de 
warmtevisie?

financiële instrumentarium. Dit 
vormt nadrukkelijk een 
wisselwerking. En wat ook  mee 
speelt is dat uiteindelijk ook 
mensen die echt niet willen op 
termijn ook echt van het aardgas 
afgaan. Welke termijn dat is, valt 
nu nog niet aan te geven, maar 
een ruimhartige termijn is 
daarbij vanzelfsprekend.” 

[2] zie Ingekomen reactie 15, 
Tekstuele aanpassing punt 4

[3] zie Ingekomen reactie 15, 
Tekstuele aanpassing punt 4

[4] zie Ingekomen reactie 15, 
Tekstuele aanpassing punt 4

23 Via het dorpsplatform Giesbeek werkgroep duurzaamheid is al een 
reactie ingediend. Hierbij stuur ik nog enkele persoonlijke 
toevoegingen, meer van technische aard. 

Bedankt voor uw aanvullingen op de eerdere collectieve reactie. Wij stellen dat erg op prijs. Mede naar aanleiding 
van uw opmerkingen is de visie deels aangepast. Dank voor uw inbreng, suggesties en opmerkzaamheid.

Ja Zie in ingekomen reactie:
[1] Dit is inderdaad een schrijffout, 
aanpassen op pagina 25
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3.2.2 collectieve maatregelen 
 Bij biogas en groengas: graag termen toelichten zoals 
kortcyclische CO2 kringloop. Daarnaast duidelijker maken hoe de 
verschillende alternatieven zich verhouden in CO2 uitstoot. Dat is 
ten slotte waar het om gaat en is dus een belangrijke afweging die 
transparant zou moeten zijn. Nu wordt er in verschillende termen 
over gesproken, waardoor vergelijking lastig is. 
 Warmtenetten en collectieve warmtepompen; ook hier graag 
eenduidig benoemen. Bijvoorbeeld: bij warmtepomp staat ‘effect 
op CO2 uitstoot’ en bij biogas en groengas een ‘positief effect tov 
aardgas’. 

3.3 toekomstige ontwikkelingen 
 Hogetemperatuur warmtepomp; ik neem aan een schrijffout in 
de laatste zin waar staat dat gevolg is dat aanpassingen in woning 
nodig zijn? [1] Aanpassingen zouden bij toekomstige 
ontwikkelingen juist niet of minder nodig zijn, tov huidige 
warmtepompen? 
 Seizoensopslag: tekst roept bij mij nu wat verwarring op. Dit kan 
helderder? Er wordt nu te specifiek gesproken in deeloplossingen, 
zoals elektrische warmtepomp en afgeven aan een warmtenet. 
Suggestie: seizoensopslag is een toekomstige ontwikkeling 
waarbij het overschot aan duurzaam opgewekte energie in één 
seizoen wordt omgezet in een vorm die kan worden opgeslagen. 
Vervolgens kan het in een ander seizoen weer beschikbaar komen 
wanneer er een tekort is. Voorbeeld daarvan is warmtepomp en 
afgifte aan warmtenet, maar ook waterstof. [2]
 Loze leidingen; ik mis de aanleiding of context waarom dit erin 
staat? Wat betekent het, wat zijn consequenties van loze 
leidingen, dat ze er op later tijdstip alsnog uitgehaald moeten 
worden en de straat 15 jaar later nog weer open gaat? Dat de 
grond ‘vol’ is en blijft? Of dat het groeiend aantal loze leidingen wel 
gevolgen kan hebben maar we dit nog niet precies weten en dit 
wordt meegenomen bij mogelijke risico ontwikkelingen??? 

3.4 gebruikersgedrag 
 Koken; hier kan voor de volledigheid worden toegevoegd dat 
(verzwaren naar) een basis huishoudelijke aansluiting van 3x25A 
voor de meeste huishoudens voldoende is. Dit valt onder het basis 
tarief van netbeheerkosten en betekent dat er, behalve eenmalige 
kosten, geen extra vaste lasten zijn. Overigens, we zijn dit zelf aan 
het doen en éénmalige kosten voor verzwaren zijn toch al 1000,- 
Euro en dan moet je nog met de keuken beginnen. Dat is toch 
aanzienlijk. 
 Ook kan meer worden toegevoegd over gedragsonderzoek, zie 
ook reactie dorpsplatform Giesbeek. Onderzoek van Linda Steg 
(universiteit Groningen) wijst uit dat klein beginnen en elkaar 
opzoeken effectief zijn in stimuleren van duurzaam gedrag. 
Dergelijke inzichten uit gedragswetenschappen zouden deel 
kunnen zijn van uitgangspunten die de gemeente hanteert in haar 
visie op het stimuleren en faciliteren van duurzaam gedrag en 
initiatief vanuit inwoners. Andere suggestie is te kijken wat men 
met Nudging kan/wil doen. Bijvoorbeeld bij iemand in huis kijken 
welke maatregelen zijn genomen. Zo kunnen mensen de 

Hieronder vindt u onze reactie op uw opmerkingen:

Voor wat uw opmerking over de collectieve maatregelen betreft, is geen aanpassing gedaan mede omdat dit de 
informatie is die in de bron is weergegeven. 

Uw opmerking over de hogetemperatuur warmtepomp is inderdaad een schrijffout en is gecorrigeerd. 

De tekst over de seizoensopslag is aangepast, maar vooral gericht seizoensopslag van warmte. 

De passage over de loze leidingen is verwijderd. Dit riep meer vraagtekens op dan dat het helderheid verschaft en 
de afweging komt terug bij de maatregelen op wijkniveau. 

Aan de tekst over gebruikersgedrag zijn aanpassingen gedaan. Waarbij wel moet worden opgemerkt dat terugkomt 
in de wijk/dorpsaanpak waarin samen met bewoners concrete invulling wordt gegeven.

“Gevolg is dat er zeer beperkt 
aanpassingen in woningen 
nodig zijn.”

[2] tekst op pagina 25 is 
aangepast:

“Seizoensopslag warmte
Zonnecollectoren wekken buiten 
de stookperiode (mei t/m 
september) de meeste energie op, 
zonder opslag kan deze echter niet 
duurzaam worden ingezet. De 
warmte die in de zomerperiode 
wordt opgewekt kan worden 
opgeslagen in een seizoensbuffer. 
Deze buffer wordt buiten de 
stookperiode geladen met warmte 
en in de stookperiode ontladen. De 
warmte wordt afgegeven aan een 
warmtenet of warmtepomp. In 
Nederland wordt dit nog niet 
grootschalig toegepast.”
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boodschap aannemen van een voor hen betrouwbare afzender. En 
kunnen vooroordelen en aannames over technieken vs comfort 
winst of verlies met feiten en praktijk ervaringen worden 
onderbouwd. 

24 Bij deze wil ik reageren op jullie rapport. Ik lees dat er grootste 
plannen zijn en we ondank de onzekerheden gaan beginnen. In 
2024 moet Tolkamer, waar ik sinds 24 mei 2019 woon, aardgas vrij 
zijn. Nu vind ik het niet verstandig te beginnen terwijl er nog zoveel 
onzekerheden zijn. Ik verwacht precies het tegenovergestelde van 
wat jullie verwachtingen zijn. Stagnatie en kostenoverschrijding. 
Maar goed. Met betrekking tot mijn persoonlijke situatie:

Ik merk dat deze plannen en het korte tijdsbestek mij mentaal 
beginnen te slopen en ik begin mij erg zorgen te maken hoe ik dit 
financieel allemaal moet gaan bolwerken. De sleutel van mijn 
woning heb ik "gekregen" de 24e mei 2019. Jullie rapport dateert 
van 21 mei. Had ik geweten van deze plannen dan had ik wellicht 
deze woning niet eens gekocht! U moet weten dat ik allereerst 
mijn studieschuld van 15000 euro heb moeten aflossen (Dank U 
minister Hoogervorst. Na 8 jaar een bijbaantje en mede door zijn 
raadgeving in het nieuws ben ik gaan lenen omdat ik de tijd goed 
kon gebruiken voor mijn studie) en de kosten koper bij elkaar heb 
moeten sparen a 10000 euro om uberhaupt een hypotheek te 
krijgen. Om dat te kunnen  doen heb ik bij mijn ouders ingewoond. 
4 jaar lang en alleen maar gespaard om een woning te kunnen 
bemachtigen.

De woning die ik, in deze krappe (mogen we zeggen verziekte?) 
woningmarkt, heb kunnen kopen heeft mij 154000 euro gekost. De 
laatste keer dat dit pand is gerenoveerd van binnen is in de jaren 70 
geweest. Het dak begin jaren negentig.

Daarbij heb ik mij er pas achteraf van kunnen vergewissen dat de 
noord/west gevel een aanzienlijke bouwkundige zakking heeft en 
ik geld apart wil zetten en/of hypotheken om over 15 jaar 
grondverbetering te kunne toe passen.

Mijn woning is van 1920. Ongeisoleerd en zwaar gedateerd. Ik heb 
nog werk en kosten genoeg om eerst het noodzakelijk aan te 
pakken. Ik heb een bouwdepot van 15000 euro die ik verstandig in 
moet zetten. Daarbij maak ik mij zorgen om de bouwkundige 
verzakking. Daarbij heb ik de afgelopen jaren 25000 euro gespaard 
om uberhaupt een eigen huis te kunnen bemachtigen. Even kort:

 15000 euro studieschuld moeten aflossen
 10000 euro kosten koper gespaard
 15000 euro bouwdepot t.b.v. isolatie en om de woning op 

te knappen
 30000 euro t.b.v. grondverbetering mogelijk in de 

toekomst
 10000 euro (grof over de duim) voor een warmtepomp en 

PV panelen.

Maakt totaal 80000 euro. Van het positieve uitgaand maakt het 

Bedankt dat u de tijd heeft genomen om te reageren op onze warmtevisie en een inkijkje in uw persoonlijke situatie. 
Wij stellen dat erg op prijs.

Uw zorg over de kosten wordt door velen gedeeld. Wij kunnen deze voor nu niet voor u wegnemen, maar kunnen u 
wel vertellen dat de kosten onderdeel zijn van de wijkaanpak. Daar wordt samen met bewoners concreet invulling 
gegeven aan de keuzes en de daarbij behorende kosten. 

Daarnaast is het zo dat een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet 
blijven voor onze inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.

Uw opmerking over in 2024 aardgasvrij zijn, is overigens niet correct. In 2024 start het proces van de Wijk van de 
Toekomst. Streven daarbij is dat Tolkamer in 2036 aardgasvrij is.

Nee N.v.t.
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50000 euro.

Had ik dat alles geweten anno 2005 dan had ik beter kunnen 
emigreren. Ik wil eigenlijk gewoon een beetje van het leven 
genieten onderhand en mij geen zorgen maken.

Ik heb eigenlijk een andere auto nodig t.b.v. mijn werk. Daar heb ik 
het geld niet eens voor. Ik ben hartstikke tevreden met mn Volvo 
S40 uit 1997 maar die loopt ook op zn einde.

Kort gezegd: Ik kan dit financieel niet betalen. En een lening is 
geen optie want ik heb mij hypotheeklasten die betaald moeten 
worden. En die lasten, dan wel maximale hypotheek, zijn 
gebaseerd op mijn inkomen. M.a.w. dit word een kip/ei verhaal.

Ik hoop op een reactie van U welke mij enigzins gerust kan stellen. 
Ik vraag mij werkelijk af hoe jullie de oude huizen in Tolkamer van 
het gas af willen halen... Ik vind dat we die kant ook op moeten 
echter de gestelde termijn is voor mij persoonlijk niet realistisch.

25 Prima streven dat aardgasvrij maken. Alleen wie draait voor de 
kosten op. Het vergt grote investeringen voor de burger, die niet 
één twee drie terugverdient gaan worden. 
Het zou de gemeente sieren een investeringsplan te maken waarin 
de burger financieel tegemoet wordt gekomen. 
De burger wordt in een financiële catastrofe getrokken.
De gemeente laat de burger letterlijk en figuurlijk in de kou staan.
Voorlopig maar pas op de plaats maken.
Slecht plan en onmiddellijk mee stoppen.
Ga eerst op zoek naar goedkope alternatieven.

Bedankt voor uw e-mail.

Wij begrijpen uw emotie. Echter, het Klimaatakkoord is een landelijk gegeven en daarmee voor alle gemeenten in 
Nederland leidend. 

Het is nog een landelijke discussie wie de kosten gaat dragen, voor het aardgasvrij maken. Het Klimaatakkoord 
geeft hier een eerste aanzet voor, namelijk dat ook bedrijven gaan meebetalen aan de energie- en warmtetransitie. 
Hoe dit op woningniveau gaat zijn, kunnen wij helaas nog niet beantwoorden.

Een van de uitgangspunten uit de Warmtevisie is dat de warmtetransitie betaalbaar moet blijven voor onze 
inwoners. Uw zorgen begrijpen we en de betaalbaarheid heeft zeker onze aandacht.


